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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

رئیس دولت سیزدهم در معرفی وزرای پیشنهادی در مجلس چه گفت؟

همه مردان اقتصادی 
رئیس جمهور

فرصت امروز: روز شنبه در آخرین روز از تعطیلات شش روزه کرونایی، سیدابراهیم رئیسی در حالی برای دفاع 
از کابین��ه دولت س��یزدهم به مجلس رفت که هنوز تکلیف برخی از کرس��ی های مه��م دولت او از جمله معاونت 
اقتصادی رئیس جمهور و یا ریاس��ت بانک مرکزی مشخص نیس��ت. در هفته های گذشته گمانه زنی های مختلفی 
درباره تعویق اکران تیم اقتصادی و تاخیر در معرفی چهره های موردنظر رئیس��ی برای سمت های یادشده منتشر 

شد و خیلی ها به بروز برخی اختلافات در میان دو چهره نزدیک به رئیسی سخن گفتند. در واقع برای پایان...

دلیل گرانی 25 تا 40 میلیونی خودروی ایرانی

  وزیر پیشنهادی صنعت
تولید خودرو را 2 برابر می کند
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در نشست بین المللی »ظرفیت ابزار مشتقه در مدیریت ریسک بازار« بررسی شد

چالش های بازار مشتقه در مسیر توسعه

بررسی 7 دلیل برای خرید استارت آپ

چه زمانی خرید استارت آپ بهتر از راه اندازی اش است
راه اندازی اس��تارت آپ به اندازه کافی کار س��ختی هس��ت. بس��یاری از اس��تارت آپ ها در همان سال 
ابتدایی ش��روع به کار با شکست مواجه می شوند. براساس گزارش موسسه استارت آپ ژنوم، 90 درصد از 
استارت آپ ها در سال ابتدایی شروع به کارشان با شکست رو به رو می شوند. با این حساب توجه به عرصه 

استارت آپ به عنوان یکی از حوزه های به شدت خطرناک ایده بدی نخواهد بود. 
وقتی راه اندازی اس��تارت آپ امر بسیار سختی محسوب می شود، شاید بهترین ایده خرید آن باشد. اگر 
ش��ما سرمایه مناس��بی در اختیار داشته باشید، خرید یک اس��تارت آپ از راه اندازی اش بسیار مطمئن تر 
خواهد شد. به هر حال شما با چنین کاری از دردسرهای نجات کسب و کارتان در سال اولش خلاص...
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نزدیک به 10 سـال از تاسـیس صندوق توسـعه ملی می گذرد و اگرچه هدف از تاسیس صندوق ارزی، 
ذخیـره درآمدهای ارزی ناشـی از فـروش نفت و گاز و فرآورده های آن و بـه کارگیری این منابع برای 

توسعه و سرمایه گذاری در بخش های غیردولتی بوده است، اما کارنامه صندوق توسعه ملی در 
یک دهه اخیر، خلاف آن را نشان می دهد و برگشت به عقب و مروری بر عملکرد دولت ها...

آیا کم و کسری بودجه باز هم از صندوق توسعه ملی جبران می شود؟

دست درازی دولت به صندوق ارزی

سرمقاله
درباره رباخواری 

بانک ها

علی نظافتیان
دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها

در  گریخت��ه  و  جس��ته 
رسانه های جمعی و شبکه های 
بانک��ی  سیس��تم  اجتماع��ی، 
رباخ��واری  ب��ه  متهم  کش��ور 
می ش��ود. س��وال این است که 
آیا رباخ��واری بانک ها واقعیت 
دارد ی��ا ط��رح ای��ن موض��وع 
صرفا جوس��ازی رسانه ای برای 
آماده سازی افکار عمومی علیه 
ش��بکه بانکی و نیل به اهداف 
خاص اس��ت؟ پدیده ربا، خواه 
کش��ور  بانک��ی  سیس��تم  در 
واقعیت داشته باشد یا نداشته 
باش��د، به شدت مورد نکوهش 
جوام��ع مختل��ف فرهنگ��ی و 
مذهبی حتی کشورهای غربی 
است، اما اختلاف اصلی بر سر 
آن اس��ت که هر کش��ور برای 
خود تعریفی متف��اوت از ربا و 
رباخ��واری دارد. مثلا به اعتقاد 
متش��رعین، سیس��تم بانک��ی 
غربی آلوده به رباست، درحالی 
بانک��داری غرب��ی تعریفی  که 
دیگر از رب��ا دارد. در نکوهش 
رب��ا گفت��ه ش��ده: »براس��اس 
باستان شناس��ی،  پژوهش های 
رب��ا از قرن ه��ا قب��ل از میلاد 
وجود داش��ته و ب��ا رواج پول 

گسترش پیدا کرده است. 
ادامه در همین صفحه
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ادامه از همین صفحه
مسئله ربا در ادیان، امری مذموم قلمداد شده، ولی پیروان 
ادیان با کاربرد حیله هایی از دیگران ربا دریافت می کرده اند.« 
ویکی ش��یعه نیز در نکوهش ربا گفته است: »مسئله ربا مورد 
نهی شدید خداوند قرار گرفته، به صورتی که رباخوار را مانند 
کس��ی که به جنگ خدا و پیامبر)ص( رفته،  معرفی می کند. 
علامه طباطبائی در تفس��یر آیه ۲۷9 سوره بقره معتقد است 
ش��دتی که خداوند درباره مسئله ربا و رباخواری به کار برده، 
درباره هیچ یک از فروع دین غیر از تبری از دش��منان خدا به 
کار نبرده است. واژه ربا هشت مرتبه در قرآن تکرار شده است. 
در این آیات، خداوند حالات رباخواران را در قیامت به کسانی 
تشبیه می کند که بر اثر تماس شیطان، دیوانه و مجنون گشته  
و خیر و شر خود را تشخیص نمی دهند و به عذاب خوارکننده 
الهی دچار خواهند ش��د. خداوند مال ربوی را از جمله اموالی 
دانسته است که فزونی نمی گیرد و برکتی در آن نخواهد بود.«
از نظر موازین ش��رعی، ربا از جمله گناهان کبیره به شمار 
می رود و بنا به فتوای بس��یاری از مراج��ع، فرار از ربا با حیل 
ش��رعی نیز جایز نیس��ت. بنابراین حکم تکلیفی رباخواری و 
رباستانی، حرمت است، یعنی رباخوار گناهکار است و مجازات 
اله��ی در انتظار وی خواهد بود. اما از نظر حکم تکلیفی، فقها 
ربا را به دو نوع ربای قرضی و ربای معاملی تقس��یم کرده اند. 
ربای معاملی را اصطلاحا »معامله دو چیز همجنس با دریافت 
زیادی در یکی از عوضین« می گویند. مثلا معامله 100 کیلو 
برن��ج داخلی در قب��ال 110 کیلو برنج مش��ابه. اما در مقابل 
ربای معاملی، ربای قرضی وجود دارد. ویکی شیعه در تعریف 
ربای قرضی گفته است: »هرگاه در عقد قرض شرط شود که 
قرض گیرنده هنگام ادای قرض، آن را با افزوده برگردانند، ربای 
قرضی تحقق یافته اس��ت. ربای قرضی گاه با دریافت زیادی 
از عی��ن مال قرض داده ش��ده و گاه با ش��رط انجام کاری یا 
دادن منفعتی به قرض دهنده محقق می ش��ود. این نوع ربا را 
رایج ترین نوع ربا از گذش��ته تا عصر حاضر معرفی کرده  اند.« 
بدی��ن ترتیب، ربا به عنوان یک عمل و معامله حقوقی، امری 
باطل و بیهوده اس��ت و موجب مالکیت رباخوار بر پول، وجه 
و م��ال دریافتی ربا نخواهد ش��د. پس حکم وضعی ربا از نظر 

موازین شرعی نیز بطلان است.
اما ف��ارغ از این مباحث حقوقی و فقهی، در صورت صحت 
ادعای وجود ربا در بانک های دولتی و خصوصی، سوال اساسی 
این است که رباخواری در یک سیستم بانکی که بیش از سه 
دهه مبنای فعالیت عملیاتی آن مبتنی بر اصول و مبنای قانون 
عملی��ات بانکی بدون ربا و مصوبات بانک مرکزی و ش��ورای 
پول و اعتبار است، چگونه محقق شده است؟ آیا رباخواری در 
بانک های خصوصی و دولتی معلول عملکرد روسا و کارکنان 
شعب بانک هاس��ت؟ یا رباخواری بانک ها معلول فرآیندهای 
بانکی آلوده به مبنای بانکداری ربوی است که نتیجه غیر قابل 
اجتناب آن، آلوده شدن بانک به عملیات بانکی ربوی خواهد 

بود و به قول عامه مردم، آب از سرچشمه گل آلود است؟
قصد نگارنده در این مطلب، تطهیر سیس��تم بانکی کشور 
از تخلفات بانکی نیست، زیرا مانند سایر دستگاه های اجرایی 

در بانک ه��ا نیز تخلفاتی ص��ورت می گیرد، ام��ا نکته ای که 
نباید فراموش کرد، آن اس��ت که فعالیت ش��غلی کارکنان و 
کارشناس��ان و مدیران و روسای ش��عب بانک های خصوصی 
و دولت��ی عمدتا اجرای فرآیندهای بانکی براس��اس مصوبات 
ش��ورای پول و اعتبار، بان��ک مرکزی و هیأت مدیره هر بانک 
است که به طور سیستمی به شعب بانک و بخش های ستادی 
آن ابلاغ می ش��ود و همه کارکنان بانک در هر رده ش��غلی و 
پس��ت س��ازمانی ملزم به اجرا و رعایت دقی��ق این مصوبات 
هستند. کما اینکه هرگونه تعلل و مسامحه و قصور در اجرای 
این فرآیندهای بانکی موجب مسئولیت شغلی پرسنل ذی ربط 
و در مواردی هم موجب مس��ئولیت کیفری آنان خواهد شد. 
بنابراین کارکنان بانک های دولتی و خصوصی فقط فرآیندها 
و مقررات بانکی را اجرا می کنند و فاقد مرجعیت و مسئولیت 
س��ازمانی برای تش��خیص ربا از غیرربا هستند. ولی اینکه آیا 
این فرآیندها و مقررات بانکی مبتنی بر بانکداری ربوی است، 
موضوعی است که نه در تخصص و نه در صلاحیت سازمانی و 
شرح وظایف شغلی کارکنان بانک هاست. از نظر منافع شغلی 
نیز برای پرس��نل بانک ها، وص��ول درآمدهای بانکی از طریق 
رباخ��واری موجب افزایش جایگاه ش��غلی و افزایش حقوق و 
مزایای آن نخواهد شد. افزون بر این، نکته ای که در وارد کردن 
اتهام رباخواری به سیستم بانکی کشور، عامدانه یا بر اثر مساحه 
بدان توجهی نمی شود، این موضوع است که شناخت فرآیند 
بانکداری ربوی از فرآیند بانکداری غیرربوی، موضوعی کاملا 
تخصصی است که تشخیص ربوی و غیرربوی بودن آن تنها در 
صلاحیت اهل فن است؛ در حالی که تقریبا اکثریت کارکنان 
و روسای شعب بانک ها در زمینه مبانی فقهی عملیات بانکی، 
متخصص موازین شرعی و شناخت علمی ربا از غیرربا نیستند 
و در هر ش��عبه بانک، یک فقیه و عالم متخصص و خبره امور 
شرعی مامور بررسی و انطباق عملیات شعب بانک ها با موازین 
شرعی نشده است، بلکه آنچه در شعب بانک ها انجام می گیرد، 
فقط  اجرای مقررات و فرآیندهایی اس��ت که از طریق مراجع 

ذی صلاح به شعب بانک ها ابلاغ می شود.
طبیع��ی اس��ت ک��ه اگ��ر کارکن��ان ش��عب بانک ه��ا از 
دس��تورالعمل های بانکی، تخطی و قصور نمایند حتما مورد 
بازخواس��ت مراجع نظارت��ی و ادارات بازرس��ی بانک ها قرار 
خواهند گرفت. بنابراین اتهام رباخواری ش��خصی به کارکنان 
بانک ها و موسس��ات اعتباری و متهم کردن آنان به رباخواری 
اساس��ا فاق��د مبنای قانون��ی و نوعی بزرگ نمای��ی و مغالطه 
رس��انه ای است. پس اگر فرض کنیم که در بانک ها رباخواری 
وجود دارد، این رباخواری بیشتر از طریق سیستمی امکان پذیر 
خواهد بود و نه ش��خصی. در نتیجه اگر هدف از این جنجال 
رسانه ای، پالودن سیستم بانکی کشور از پدیده شوم ربا باشد، 
قاعده کلی در مورد رباخواری سیستمی بانک ها آن است که 
باید فرآیندهای بانکی را اصلاح و پالایش کرد، نه آنکه به جای 
علت، معلول را مورد تخریب رس��انه ای قرار داد. به طور کلی، 
در مورد پدیده رباخواری سیستمی بانک ها، توجه به نکات زیر 

می تواند در روشن تر شدن موضوع موثر باشد:
اول؛ موضوع حذف بانکداری غربی که به اعتقاد کارشناسان 

مذهب��ی مبتنی بر رباس��ت، از اوایل پی��روزی انقلاب مطرح 
شد، اما تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در شهریورماه 
136۲ آغازگ��ر تجدید معماری بانک��داری در ایران برمبنای 
عملیات بانکی بدون ربا بود. براساس مصوبه مجلس قرار شد 
به جای بانکداری غربی و ربوی، بانکداری بدون ربا جایگزین 
ش��ود. از آن زمان تاکنون رابطه حقوقی بین بانک و مشتری 
معامله محور شد و قرار شد درآمد بانک ها از بانکداری به جای 
ربا، س��ود ناشی از معاملات و نیز کارمزد خدمات بانکی باشد. 
بر این اس��اس در چارچوب قانون مورد اش��اره، بانک ها مجاز 
نیستند به جای سود تسهیلات و کارمزد خدمات به مشتری 

نزول دهند و ربا دریافت کنند.
دوم؛ گرچه در قانون عملیات بانکی بدون ربا از جمله اهداف 
این قانون، »استقرار نظام پولی و اعتباری برمبنای حق و عدل 
) با ضوابط اس��لامی( به منظ��ور تنظیم گردش صحیح پول و 
اعتبار در جهت سلامت و رشد  اقتصاد کشور« تعیین شده، اما 
نقص اصلی قانون عملیات بانکی بدون ربا، عدم طراحی مکانیزم 
و ایجاد یک مرجع قانونی برای تش��خیص فرآیندهای بانکی 
ربوی از فرآیندهای مبتنی بر بانکداری بدون رباست. این نقص 
در ماده 16 برنامه ششم توسعه برطرف شد و مجلس شورای 
اسلامی، شورای فقهی بانک مرکزی را »برای حصول اطمینان 
از اجرای صحیح عملیات بانکی بدون ربا در نظام بانکی کشور 
و جهت نظارت بر عملکرد نظام بانکی و اظهارنظر نس��بت به 
رویه ها و ابزارهای رایج، ش��یوه های عملیاتی، دستورالعمل ها، 
بخش��نامه ها، چارچوب قراردادها و نحوه اجرای آنها از جهت 
انطباق با موازین فقه اس��لامی« تعیین کرد. بنابراین اگرچه 
ممکن اس��ت افراد و اش��خاص صاحب نظر  راجع به مغایرت 
برخی از فرآیندهای بانکی با موازین شرعی، نظریات متفاوتی 
داشته باشند، اما در حال حاضر، تشخیص عملیات بانکی ربوی 
از عملیات بانکی بدون ربا قانونا برعهده ش��ورای فقهی بانک 
مرکزی اس��ت. در این راستا، کارشناسان فن و اصحاب رسانه 
می توانند دیدگاه های خود در مورد وضعیت فعلی فرآیندهای 
بانکی و اینکه آیا این فرآیندها ربوی یا اس��لامی است، آزادانه 
بی��ان کنند، اما مرجع صلاحیت دار و قانونی برای تش��خیص 
این موضوع، شورای فقهی بانک مرکزی است. هرچند نظریات 
فقهی این شورا ممکن اس��ت با نظریات و آرای فقهی برخی 

مراجع عظام تقلید و علمای صاحب نظر متفاوت باشد.
س��وم؛ حتی پیش از ایجاد ش��ورای فقه��ی بانک مرکزی 
نیز در تعدادی از بانک هایی که در بانک س��په ادغام ش��دند، 
دفتر بررس��ی فقهی یا کمیته فقهی با حضور علما و اس��اتید 
فن تشکیل ش��ده بود. کما اینکه مرحوم حجه الاسلام دکتر 
سیدعباس موسویان، عضو شورای فقهی بانک مرکزی هم در 
این جلسات، حضوری پرتلاش و تاثیرگذار داشت. حاصل کار 
و خروجی کمیته فقهی نیز نوعی اطمینان بخش��ی به مردم 
و کارکنان بانک بود که فرآینده��ای پرکاربرد بانکی رایج در 
بانک، آلوده به ربا نیستند. اما قطعا نمی توان از کمیته فقهی 
یا ش��ورای فقهی بانک مرکزی انتظار داش��ت که خروجی و 
محصول کار آنان، ارزان تر ش��دن نرخ تس��هیلات و خدمات 

بانکی باشد.

چهارم؛ سیاست گذاری و تصویب نهایی مصوبات مربوط به 
عملیات و فرآیندهای بانکی قانونا در صلاحیت شورای پول و 
اعتبار اس��ت که اعضای آن، متشکل از سازمان ها و نهادهای 
مختلف ازجمله دادس��تان محترم کل کش��ور ی��ا معاون وی 
است. ریاست شورای پول و اعتبار نیز برعهده رئیس کل بانک 
مرکزی است. بنابراین در این مرحله نیز هرگاه اعضای محترم 
ش��ورای پول و اعتبار به مصوبات پیش��نهادی بانک مرکزی 
و فرآیندهای متداول در ش��بکه بانکی کش��ور از حیث ربوی 
بودن، انتقاد و ایرادی داش��ته باشند، می توانند دیدگاه خود را 
در شورای پول و اعتبار مطرح نمایند تا تصمیم لازم در مورد 

مصوبه و فرآیند مورد ایراد اتخاذ شود.
پنج��م؛ یکی از مهمترین ایراداتی که در محافل مختلف به 
عملکرد بانک ها گرفته می شود، موضوع خسارت تاخیر تادیه 
و همچنین فرآیند اس��تمهال تسهیلات جاری و معوق است. 
در نکوهش خس��ارت تاخیر و مغایرت آن با موازین ش��رعی، 
س��خن بسیار گفته شده اس��ت. حرمت خسارت تاخیر تادیه 
مورد تاکید بسیاری از مراجع تقلید است، اما در حال حاضر در 
فرآیندهای بانکی و شروط مختلف تسهیلات بانکی، پدیده ای 
به نام »خس��ارت تادیه« موضوعیت ن��دارد، بلکه وجه التزام 
جایگزین آن ش��ده اس��ت. تفاوت بین خسارت تاخیر تادیه و 
وجه التزام نیز روش��ن است. خس��ارت تاخیر برای تاخیر در 
پرداخ��ت دیون مالی بی��ن طرفین توافق می ش��ود، اما وجه 
التزام ضمانت اجرای تعهدات قراردادی افراد اس��ت. بنابراین 
اگر ثابت ش��ود که یک بانک از مش��تری خود به جای وجه 
التزام، خسارت تاخیر دریافت می کند، بدون شک این عملیات 
بانکی ربوی اس��ت. از نظر فنی در این مورد بین تس��هیلات 
مبادله ای و تسهیلات مشارکتی، تفاوت بسیاری است. ضمن 
آنکه پدیده خس��ارت تاخیر در قوانین مختلف وجود دارد. به 
عنوان مثال، افزای��ش جرائم تخلفات رانندگی و عوارض های 
مختلف شهرداری ناش��ی از تاخیر در پرداخت به موقع اصل 

جریمه و عوارض نیز وجود دارد.
همچنین در ارتباط با اس��تمهال تسهیلات جاری و معوق 
باید گفت، براس��اس قرارداد میان بانک و مش��تری، اقس��اط 
تس��هیلات بای��د در موعد مق��رر به بانک تس��هیلات دهنده 
پرداخت شود، وگرنه بانک ها برای پرداخت تسهیلات با کمبود 
منابع مواجه می شوند و حجم مطالبات معوق بانک ها افزایش 
می یاب��د. بانک ها در این وضعیت برای وصول مطالبات معوق 
بایستی یا متوسل به مراجع قضایی و ثبتی شوند یا راه مدارا و 
همراهی با مشتری را در پیش گیرند و اصطلاحا تسهیلات را 
»امهال« نمایند. قبلا نوعی اختلاف رویه بین بانک ها در مورد 
چگونگی امهال تسهیلات وجود داشت، اما ابلاغ »دستورالعمل 
امهال مطالبات موسس��ات اعتب��اری« در مردادماه 1398 از 
س��وی بانک مرکزی به این اختلاف روی��ه بانکی خاتمه داد. 
این دس��تورالعمل تایید شورای فقهی بانک مرکزی را هم به 
همراه دارد. بنابراین در سیس��تم بانکی کش��ور در مورد عدم 
مغایرت مقررات این دس��تورالعمل با موازین شرعی، حرف و 

حدیثی نیست.
ششم؛ از نظر مقررات کیفری و جرم بودن رباخواری، ماده 

598 قانون مجازات اسلامی، جرم ربا را اینگونه تعریف کرده 
اس��ت: »هرگونه توافق بین دو یا چند نفر تحت هر قراردادی 
از قبیل بیع، قرض، صلح و امثال آن که جنس��ی را با ش��رط 
اضاف��ه با همان جنس مکیل و موزون معامله کند یا اضافه بر 
مبلغ پرداختی، دریافت نماید، ربا محس��وب و جرم شناخته 
می شود.« طبعا اگر تسهیلات بانکی براساس مصوبات مراجع 
قانونی و مطابق با قراردادهایی که فرمت آن مصوب ش��ورای 
پول و اعتبار اس��ت، پرداخت شود، اقدام بانک ها در پرداخت 
تس��هیلات مختلف در دایره قانونی ج��رم موضوع ماده 598 
قانون مجازات اسلامی قرار نمی گیرد. به بیان دیگر، تخلفات 
بانک��ی از جرم رباخ��واری موضوع م��اده 598 قانون مجازات 

اسلامی، متفاوت و متمایز است.
هفتم؛ در این نکته تردیدی نیس��ت که تمامی فرآیندهای 
بانکی نبایس��تی کمترین مغایرتی با موازین ش��رعی داشته 
باش��ند. اجرای سیاست های مناس��ب بانکی در این زمینه و 
طراحی محصولات بانکی جزو وظایف و ماموریت های قانونی 
ش��ورای پول و اعتبار و بانک مرکزی اس��ت. تش��خیص عدم 
مغایرت فرآیندهای بانکی با موازین شرعی نیز برعهده شورای 
فقهی بانک مرکزی اس��ت، اما حل مشکلات متعدد بانک ها 
صرفا در گروی حذف ربا از فرآیندهای بانکی نیست، بلکه این 
مشکلات نیاز به سیاست ها و راهکارهای مناسب اقتصادی و 

بانکی نیز دارد.
در مجم��وع، تص��ور نمی ش��ود ک��ه هیچ ک��دام از مدیران، 
کارشناس��ان و کارکنان بانک های خصوصی با پدیده ای به نام 
»ربا« به مفهوم دقیق شرعی آن موافق باشند. بانک ها براساس 
مصوبات و مقررات ابلاغ ش��ده از س��وی مراجع ذی ربط بانکی 
فعالی��ت می کنند و طبعا اگ��ر هر یک از کارکن��ان و مدیران 
بانک ها، کمترین تخلفی از این مقررات داش��ته باشد، متخلف 
محسوب می شوند و باید در چارچوب مقررات با کارمند و مدیر 
متخلف برخورد قانونی صورت گیرد، اما نباید انتظار داشت که 
روسای ش��عب بانک ها در حد اجتهاد در مسائل شرعی، تبحر 
داش��ته باش��ند تا بتوانند ربا یا غیرربا را در فرآیندهای بانکی 
تش��خیص دهند. در حال حاضر، مرجع قانونی در این زمینه، 
ش��ورای فقهی بانک مرکزی است. بنابراین اگر کسانی معتقد 
باش��ند که فرآیندهای بانکی، مصوبات ش��ورای پول و اعتبار و 
قراردادهای متحدالش��کل تس��هیلات مختلف بانکی مغایر با 
موازین ش��رعی اس��ت، بایس��تی به جای ج��ار و جنجال های 
رسانه ای و طرح اتهام رباخواری، نظرات و پیشنهادات خود را با 
بانک مرکزی و مش��خصا شورای فقهی بانک مرکزی یا شورای 
هماهنگی بانک های دولتی و کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی مطرح نمایند تا مورد بررسی کارشناسی قرار گیرد. 
تاکید بر این نکته ضروری است که کسی مدعی بی نقص بودن 
عملیات بانک ها یا در مواردی، زیاده خواهی آنان از مش��تریان 
بدهکار نیس��ت، اما پس از نزدیک ب��ه چهار دهه اجرای قانون 
عملیات بانکی بدون ربا، اکنون طرح موضوعی به نام »رباخواری 
بانک ها« چندان منصفانه به نظر نمی رس��د و تلویحا نش��ان از 
ناکارآمد بودن اصول و مبانی قانون مورد اشاره و عدم موفقیت 

سیستم بانکی کشور در حصول به بانکداری بدون ربا دارد.

درباره رباخواری بانک ها



فرصت امروز: روز ش��نبه در آخرین روز از تعطیلات شش روزه کرونایی، 
سیدابراهیم رئیسی در حالی برای دفاع از کابینه دولت سیزدهم به مجلس 
رف��ت که هنوز تکلیف برخی از کرس��ی های مهم دولت او از جمله معاونت 
اقتص��ادی رئیس جمهور و یا ریاس��ت بانک مرکزی مش��خص نیس��ت. در 
هفته های گذشته گمانه زنی های مختلفی درباره تعویق اکران تیم اقتصادی 
و تاخیر در معرفی چهره های موردنظر رئیس��ی برای س��مت های یادش��ده 
منتش��ر ش��د و خیلی ها به بروز برخی اختلافات در میان دو چهره نزدیک 
به رئیسی سخن گفتند. در واقع برای پایان دادن به همین شایعات بود که 
رئیس��ی دیروز در جریان دفاع از احسان خاندوزی وزیر پیشنهادی اقتصاد، 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور را مس��ئول هماهنگی تیم اقتصادی 
خود معرفی کرد و گفت: »معاون اول رئیس جمهور را مس��ئول هماهنگی 
تیم اقتصادی قرار دادیم. به همه هم گفتیم برای اینکه بگو مگو نباشد معاون 
اول مسئول هماهنگی است. چه تیم اقتصادی به معنای خاص بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد و برنامه و بودجه و چه به معنای عام یعنی تمام وزارتخانه های 
اقتصادی که در این رابطه می توانند نقش داشته باشد. نگاه به تیم اقتصادی 
برای هماهنگی آن کاملا مورد توجه بوده است.« اما رئیس دولت سیزدهم 

در معرفی وزرای اقتصادی کابینه اش در بهارستان چه گفت؟
* هوشمندسازی ارتباطات با عیسی زارع پور

عیس��ی زارع پور، وزیر پیش��نهادی ارتباطات و فن��اوری اطلاعات اولین 
چهره ای بود که رئیس��ی دفاع خود از کابینه پیشنهادی اش را با معرفی او 
آغاز کرد و گفت: »ایش��ان تجربه دهه 80 دارد و در مدتی که در دستگاه 
قضای��ی کار کرد، تجرب��ه موفقی داش��ت. برنامه م��ا در وزارت ارتباطات 
هوشمندسازی، شفاف س��ازی، فعال کردن اقتصاد فضای مجازی است. با 
شناختی که از عیسی زارع پور داریم، ایشان می تواند با تخصص و تجربه ای 

که دارد به نتیجه برساند.«
* خاندوزی هماهنگ با تیم اقتصادی دولت

او درباره احس��ان خاندوزی، وزیر پیشنهادی اقتصاد نیز گفت: »ما یک 
چهره جوان و مطلع اقتصادی نیاز داریم که نظام مالیاتی را عادلانه کند و 
نظام تامین مالی دولت را فعال و اصلاح کند. در فضای کسب و کار مردم 
ایجاد اص��لاح و تحول کند. بهره وری را ارتقا ده��د و مدیریت دارایی ها و 
شرکت های دولتی را بتواند کاملا سامان دهد. شفافیت و مدیریت تعارض 

منافع را دنبال کند. وضع خزانه داری کل را س��امان دهد. ما چهره جوان 
فسادستیزی را می خواهیم که بتواند موضوع گمرک،  مالیات و بخش های 
مختلفی ک��ه در حوزه اقتصاد و دارایی وج��ود دارد را اصلاح کند. ما این 
مصمم بودن را در چهره خاندوزی و س��وابق او می بینیم و این بخش هم 

با همکاری تیم اقتصادی که شما نگران آن هستید، ممکن خواهد شد.«
* تحول در اشتغال با حجت اله عبدالملکی

رئیسی درباره وزیر پیشنهادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم گفت:  
»عبدالملکی جوان، پاکدس��ت، فسادستیز است و تجربه موفق در جایی که 
قبلا بوده است را در کارنامه دارد. وزارت تعاون، بخش مهمی به عنوان رفاه 
اجتماعی دارد. ایش��ان قبل از این س��وابقی در آنجا دارند، در صندوق های 
مختلفی که در آنجا عضویت داش��تند و موفقیتی هم در معاونت اش��تغال 
داش��تند. من از بازرسانی که رفتند و حوزه ایشان را بازرسی کرده اند سوال 
کردم گفته اند از حوزه های موفق معاونت کمیته امداد امام، معاونت اشتغال 
است. در این مدت ایشان مبلغی که در اختیارشان بوده سعی کرده اند به نحو 
کامل نسبت به ایجاد اشتغال اقدام کنند.« رئیس دولت سیزدهم ادامه داد: 
»ما به مردم قول داده ایم وزارتخانه ای که مسئله اشتغال و مدیریتی که این 
کار را برعهده دارد، توانا باشد برای آنکه بتواند اشتغال را اجرایی کند. ایشان 
با نیروی جوانی و نخبگی و پاکدستی ان شاءالله این وزارتخانه را اگر اعتماد 
نماین��دگان مجلس در کنار معرفی ما قرار گرفت، حتما می تواند در آنجا با 

دوستانی که از ایشان استفاده خواهد کرد، تحول ایجاد کند.«
* قاسمی یک میلیون مسکن می سازد

رئیسی در ادامه صحبت هایش درباره وزیران اقتصادی کابینه پیشنهادی 
به رس��تم قاس��می، گزینه پیش��نهادی وزارت راه و شهرس��ازی رسید و 
گفت: »آقای قاس��می در قرارگاه خاتم الانبیا به عنوان یکی از بزرگ ترین 
پیمانکاران دولت در حوزه راه وشهرسازی کارهای بسیاری انجام داده است. 
موضوع مهم ما در این وزارتخانه، ساختن یک میلیون مسکن در هر سال 
و در چهار س��ال ساخت 4 میلیون مس��کن است که آقای قاسمی در این 
زمینه برنامه دارد و برای ما مهم اس��ت که کسی بتواند روی کار بیاید که 
این وعده دولت را عملی کند و با تجربه های کاری خود، گام هایی در این 
زمینه ب��ردارد که به صورت انضباط و با ترکیبی از حرکت انقلابی، تحولی 

در وزارتخانه ایجاد کند.«

* تحول وزارت صمت با رضا فاطمی امین
او درب��اره رضا فاطمی امی��ن، وزیر پیش��نهادی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و مس��ائل و مش��کلات این وزارتخانه نیز گفت: »بخشی از مسائل 
در این وزارتخانه انجام شده و بخشی به صورت کلان همچنان باقی است. 
این وزارتخانه در ارتباط با اهداف مهم اقتصادی دولت نقش بسیار مهمی 
دارد و نیازمند س��لامت، ش��جاعت، جامع نگری، تخصص و داشتن روحیه 
انقلابی و جهادی است.« رئیس دولت سیزدهم اضافه کرد: »فاطمی امین 
در آس��تان قدس رضوی مسئول بخش اقتصادی بود و روز نخست که به 
آنجا رفتم، وضعیت حسابرسی بسیاری از شرکت های زیرمجموعه آستان 
قدس مش��روط و مردود بود و جز دو ش��رکت که مشکل اساسی داشت، 
بقیه ش��رکت ها رفع مشکل و ش��فافیت در بخش اقتصادی آستان قدس 
برقرار ش��د. وزیر پیشنهادی صمت در حوزه هایی که بود، عملکرد موفقی 
داش��ت. با توجه به بررس��ی متخصصان امیدوارم وزیر پیشنهادی با علم و 
دانش و تخصص در کنار تعهد بتواند گام هایی بردارد تا ش��اهد تحول در 

این وزارتخانه باشیم.«
* برنامه های اوجی برای فروش نفت

رئیس��ی در مورد وزیر پیشنهادی نفت هم گفت: »آقای مهندس اوجی 
جزو چهره های نامدار و خوش��نام وزارت نفت اس��ت ک��ه در علم و دانش 
سرآمد بوده، پست هایی که ایشان احراز کرده است تا معاونت وزارت نفت 
بوده و ایش��ان در همه ادوار چهره موفقی بوده است. ایشان دانش مرتبط 
دارد و هم دارای تجربه است و می تواند با حرکت جهادی اقداماتی در این 
وزارتخانه انجام دهد. دوس��تان نگران نباش��ند، نسبت به فروش نفت هم 

اقدامات خوبی در این زمینه در دست دارد.«
* رفع عقب ماندگی آب و برق با محرابیان

رئیس دولت سیزدهم سرانجام درباره گزینه پیشنهادی وزارت نیرو نیز 
گفت: »م��ا در حوزه آب و برق عقب ماندگی داریم که باید جبران ش��ود، 
باید اقدامات خوبی صورت گیرد تا ش��اهد قطعی برق  نباش��یم، محرابیان 
وزارتخانه را می شناسد نسبت به وزارت نیرو، سدسازی و ساخت نیروگاه ها 
اقدامات خوبی انجام داده است، بحث ما ایجاد نیروگاه ها و تولید برق است، 
مدیریت آب در کش��ور بسیار مهم اس��ت، این مشکلات می تواند با کمک 

نمایندگان حل شود.«

رئیس دولت سیزدهم در معرفی وزرای پیشنهادی در مجلس چه گفت؟

همه مردان اقتصادی رئیس جمهور

هیچ کس ش��کی ندارد که وزیر آینده اقتصاد در یکی از بدترین شرایط 
اقتصادی تاریخ ایران بر کرسی وزارت خواهد نشست. کسری بودجه 400 
هزار میلیارد تومانی، تورم 44 درصدی و تحریم های بی سابقه اقتصادی در 
کنار همه گیری کرونا، مدیریت ش��رایط را دشوار کرده است. سیداحسان 
خاندوزی در این شرایط از سوی ابراهیم رئیسی به مجلس معرفی شده تا با 
جلب رأی اعتماد نمایندگان سکاندار وزارت اقتصاد باشد. سوال این است که 
 ،FATF او چه برنامه هایی برای خروج از وضعیت فعلی اقتصادی دارد و به

تحریم ها، بورس و مالیات چگونه نگاه می کند؟
خاندوزی در 15 ماه گذشته به عنوان نماینده تهران در مجلس و نائب 
رئیس کمیسیون اقتصادی، برخی ایده های اقتصادی خود را دنبال کرده 
اس��ت. از جمله در زمان بررس��ی لایحه بودجه، او از جمله نمایندگانی 
بود که بر حذف ارز 4۲00 تومانی در این لایحه تاکید داش��ت و آن را 
مخاطره آمیز و فسادآلود توصیف کرده بود. هرچند معتقد بود این حذف 
باید به صورت تدریجی انجام شود. یا همین چند ماه پیش در گرماگرم 
افزایش قیمت ها در بازار خودرو و مسکن، او دو پروژه مهم را دنبال کرد: 
مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر خانه های خالی؛ توجیه خاندوزی 

این بود که مالیات، ترمز رشد قیمت ها در این حوزه ها خواهد بود.  
برنامه اقتصادی خاندوزی 10 محور دارد: فعال کردن ستاد اقتصادی دولت 
در جهت ایجاد هماهنگی بین دس��تگاهی؛ اطلاح نظام مالیاتی و گمرک؛ 
اصلاح��ات در نظام تامین مالی و بانکی؛ بازار س��رمایه و بیمه؛ اصلاحات 
محیط کسب وکار؛ شفاف س��ازی و ارتقای بهره وری در مدیریت دارایی ها 
و ش��رکت های دولتی؛ مدیریت تعارض منافع؛ مدیریت بدهی های دولت؛ 

اصلاحات خزانه داری کل و اصلاحات مربوط به مناطق آزاد.
در ارتباط با ابرچالش تورم در اقتصاد ایران، خاندوزی کاهش یکباره 
ت��ورم را نه ممکن می داند و نه مفی��د؛ او در جریان انتخابات 1400 در 
واکنش به وعده تک  رقمی ش��دن نرخ تورم گفته بود:  »سال  ها میانگین 
تب بدن ما 40درجه بود، بالاتر از حد متعارف دیگران. درست در ایامی 
که حرارت به 4۲درجه رس��یده، برخی می خواهند به سرعت آن را در 
آب س��رد بیندازند. کاهش تورم حتما باید اولویت دولت باشد اما تورم 

تک  رقمی طی یک سال، نه شدنی است نه مطلوب.«
از اظهارات خاندوزی دربارهFATF اینطور برمی آید که او دس��ت کم 

در رده مخالفان این پیمان بین المللی نیس��ت؛ هرچند به اندازه دولت 
تدبیر و امید هم اصراری برای پیوستن به آن نخواهد داشت و پیوستن 
به آن را موکول به رفع تحریم ها کرده اس��ت: »ای��راد دولت روحانی و 
رویکردش این است که اساسا در مسئله شناسی، وزن بیش از حد عادی 
به موضوعاتی مثل خروج از فهرست سیاه FATF می دهد و بنده علی 
رغم اینکه آن را به عنوان مسئله ای در قد و قواره خودش رد نمی کنم، 
اما با این وزنی که دولت به مس��ئله خاص می دهد، مخالف هستم و به 
نظر من کاملا درباره این بزرگنمایی می شود که به عنوان یکی از موانع 
تجارت خارجی و مبادلات ارزی است. FATF را برای این می خواهیم 
ک��ه راحت تر تج��ارت کنیم و راحت تر نقل و انتق��ال ارزی انجام دهیم 
ام��ا در هر دوی این مقولات، مانع بزرگتر تحریم و ش��کنندگی داخلی 
ماست. FATF مسئله هست اما در مقایسه با تحریم و شکنندگی مالی 
مس��ئله جدی نیست. تا زمانی که تحریم ها برقرار است، برآورده کردن 
خواسته های گروه ویژه اقدام مالی )FATF(، حیات اقتصادی ما را ذیل 

شرایط تحریمی سخت تر از این می کند.«
او درباره برجام و لغو تحریم ها هم گفته اس��ت: »باید رویکرد دستگاه 
دیپلماسی کشورمان در ارتباط با موضوع برجام و لغو تحریم ها، از حالت 
سلبی و حقوقی صرف خارج شده و به سمت رویکرد ایجابی و عملیاتی 
تغییر مسیر دهد. منظور از تغییر رویکرد پیگیری لغو تحریم ها از حالت 
سلبی به حالت ایجابی و عملیاتی، این است که یک سری شاخص های 
عملیاتی مشخص و قابل سنجش برای بهره مندی ایران از منافعش در 
برجام و موضوع لغو تحریم ها مش��خص ش��ده و این شاخص ها ملاک 
راس��تی آزمایی موضوع لغو تحریم ها و ایفای تعه��دات ایران در برجام 
شود. برخی از این شاخص های کمی و سنجش پذیر شامل تعیین میزان 
مش��خصی از صادرات نفت در روز، تعیین میزان حواله ها و ال سی های 
بین بانکی صادرش��ده برای تجار ایرانی و نیز تعیین تعداد مشخصی از 
محموله های تجاری و بیمه ای کشتیرانی ایران می شود که در این نامه 
به آنها اشاره شده است. تجربه نشان داده، در صورت لغو کامل تحریم ها 
نی��ز وزارت خزانه داری آمریکا این ام��کان را دارد که از طریق ارعاب و 
تهدید غیرمس��تقیم و غیررسمی ش��رکای تجاری ایران، مانع انتفاع ما 
از تعاملات ارزی و س��ایر تعاملات اقتصادی مان شود. بر این اساس و با 

توجه به این نگرانی که بارها نیز اثبات شده، باید با تعیین شاخص های 
سنجش پذیر و حرکت عملیاتی، امکان راستی آزمایی واقعی لغو تحریم ها 

در هفته ها و ماه های پیش رو فراهم شود.«
خاندوزی که معتقد است »باید به دنبال استفاده از ادامه فرصت رونق 
بازار سرمایه برای کمک به بخش های تولید بود« درباره قانون بازار اوراق 
به��ادار هم که قانون مادر بورس اس��ت به دنبال اصلاح پنج محور بود: 
اصلاح س��اختار سازمان بورس، شفافیت صدور مجوزها، واریز بخشی از 
کارمزد سازمان به صندوق تثبیت، شفافیت صورت های مالی سازمان و 

منع پذیرش شرکت بدون بازارگردان.
از برخ��ی توئیت های خان��دوزی اینطور برمی آید ک��ه او از مخالفین 
قیمت گذاری دس��توری کالاهاس��ت: »تلاش م��ا در صحن علنی برای 
حذف قیمت گذاری دستوری فولاد، سیمان و مصالح  به نتیجه رسید و 
به کمیسیون عودت شد. اگر سازوکارهای واقعی اقتصاد را نشناسیم گاه 
با نیت خوب، به تش��دید  رانت دامن زده می شود . به جای دستور، باید 

نقاط ضعف سازوکار  بورس کالا را اصلاح کرد.«
نگرش خاندوزی درباره خصوصی سازی هم چندان شفاف نیست. اما 
دست کم او روش اجراش��ده درباره واگذاری های شرکت های دولتی در 
ایران را شکس��ت خورده می داند و معتقد است: »نگاه ساده انگارانه آن 
اس��ت که فکر کنیم تغییر مالکی��ت از دولت به بخش خصوصی مانند 
عصای جادویی معجزه کرده و هزینه ها را کاهش می دهد این در حالی 
است که اصل دولتی بودن شرکت ها می توانست مشکل آفرین نباشد ولی 
راهکار اساس��ی هم تغییر مالکیت نیست چراکه می توانستیم با تدوین 
سیاس��ت گذاری های صحیح مانع از بروز معضلات شویم. ما در شرایط 
فعلی شرکت های خوب دولتی هم داریم. البته خصوصی سازی هایی هم 
داریم که منجر به شکست شده ولی باید این ایراد را به سیاست  گذاری ها 

وارد بدانیم که مشکلاتی در این زمینه وجود دارد.«
ب��ه ع��لاوه او از مخالفین افزای��ش حقوق کارمندان و بازنشس��تگان 
اس��ت و امضایش پای نامه ای است که خاندوزی آن را مانیفست دولت 
س��یزدهم می داند. حال باید منتظر ماند و دید وزیر پیشنهادی اقتصاد 
که به احتمال زیاد از مجلس رأی اعتماد خواهد گرفت، چگونه از س��د 

مشکلات ریز و درشت اقتصادی عبور خواهد کرد.

وزیر پیشنهادی اقتصاد چه برنامه ای برای تورم، کسری بودجه و بورس دارد؟

مسیر سخت خاندوزی در وزارت اقتصاد

یادداشت

نمایندگان موافق و مخالف در صحن مجلس چه گفتند؟
مخالف خوانی با کابینه سیزدهم

جلس��ه علنی مجلس ش��ورای اس��لامی صبح دیروز برای بررسی 
صلاحیت وزرای پیش��نهادی دولت س��یزدهم به ریاس��ت محمدباقر 
قالیباف و با حضور س��ید ابراهیم رئیسی برگزار شد. حسین باغ گلی؛ 
وزارت آموزش و پرورش، عیس��ی زارع پ��ور؛ وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، حجت الاس��لام والمسلمین سیداس��ماعیل خطیب؛ وزارت 
اطلاعات، سیداحسان خاندوزی؛ وزارت امور اقتصادی و دارایی، حسین 
امیرعبداللهیان؛ وزارت امور خارجه، بهرام عین اللهی؛ وزارت بهداش��ت 
درمان و آموزش پزش��کی، حجت الله عبدالملک��ی؛ وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، سیدجواد س��اداتی نژاد؛ وزارت جهادکشاورزی، امین 
حس��ین رحیمی؛ وزارت دادگستری، امیر س��رتیپ ستاد محمدرضا 
آش��تیانی؛ وزارت دفاع پش��تیبانی و نیروهای مس��لح، رستم  قاسمی؛ 
وزارت راه و شهرس��ازی،  سیدرضا فاطمی امین؛ وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، محمدعلی زلف��ی گل؛ وزارت علوم، تحقیق��ات و فناوری، 
محمدمه��دی اس��ماعیلی؛ وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی، احمد 
وحیدی؛ وزارت کشور، سیدعزت الله ضرغامی؛ وزارت میراث فرهنگی و 
گردشگری، جواد اوجی؛ وزارت نفت، علی اکبر محرابیان؛ وزارت نیرو و 
سیدحمید سجادی هزاوه؛ وزارت ورزش و جوانان، 19 وزیری هستند 
که از سوی سیدابراهیم رئیسی برای اخذ رأی اعتماد به مجلس یازدهم 

معرفی شده اند.
پس از س��خنان رئیس جمهور در دفاع از وزرای پیش��نهادی، چهار 
مخالف و چه��ار موافق به اظهارنظر در زمین��ه کلیات کابینه معرفی 
شده پرداختند. ابتدا حجت الاسلام محمدحسین حسین زاده بحرینی، 
نماینده مردم مشهد به عنوان اولین مخالف کلیات برنامه پیشنهادی 
دولت سیزدهم گفت: »آنچه از دولت توقع داشتیم یک برنامه جامع و 
منسجم بود که هر یک از وزرا اجرای بخشی از آن را برعهده بگیرد. ما 
امروز مسائل مهمی در کشور داریم که فراوزارتخانه ای می باشد، اما در 
برنامه وزرای پیشنهادی نیز دیده نشده است، چراکه به حوزه کاری وزرا 

باز نمی گردد، اما مسائل روز کشور است.«
سپس سیدکریم حسینی نماینده مردم اهواز به عنوان موافق کلیات 
برنامه پیش��نهادی دولت س��یزدهم گفت: »رأی بالا به کابینه رئیسی 
یعنی قدرت و نش��انه اقتدار این نظام.« حس��ن نوروزی، نایب رئیس 
کمیسیون قضایی مجلس نیز به عنوان  مخالف کابینه دولت سیزدهم 
گفت: »وزرای پیشنهادی در رابطه با مبارزه با فساد چقدر می خواهند 
کار کنند؟ آیا بناست بانک اسلامی و بدون ربا داشته باشیم یا همچنان 

وضعیت کنونی را ادامه می دهند؟«
همچنین ملک فاضلی، نماینده سراوان به عنوان مخالف با اشاره به 
مش��کلات جامعه گفت: »در حال حاضر اولین مشکل جامعه بیماری 
کروناس��ت که رفع آن محدود به وزارت بهداش��ت نیس��ت و باید کل 
کابین��ه در خدمت آن باش��ند. همانطور که مقام معظم رهبری تاکید 
داشتند باید واکسیناسیون شرط اول قرار گیرد و برنامه ریزی های لازم 
صورت گیرد.« س��یدمحمد مولوی، نماینده مردم آبادان نیز به عنوان 
موافق کابینه دولت سیزدهم و در مخالفت با ادعای یک نماینده مبنی 
بر نبود برنامه مدون وزرا در دولت سیزدهم گفت: »اگر دقت می کردید 
و برنامه ها را با دقت می خواندید، متوجه می ش��دید. ما در چند س��ال 
گذشته در زمینه سرمایه اجتماعی آسیب دیده ایم. همه تلاش دولت 

رئیسی احیای سرمایه اجتماعی خواهد بود.«
علی بابایی کارنامی، نماینده مردم ساری هم به عنوان مخالف بیان 
کرد: »مخالفتم با برنامه شما از باب این است که مشکلات مردم دنبال 
شود وگرنه همانطور که در انتخابات ارادت خود به شما را اثبات کردم 
همچنان به ش��ما و روحیه شما اعتقاد دارم. امروز نگرانی مردم از باب 
گرانی اس��ت، مردم از ما می پرس��ند که تورم ب��الای 45 درصد کِی و 

براساس چه مدلی قرار است مهار شود؟«
حجت الاسلام علیرضا سلیمی، نماینده مردم محلات به عنوان موافق 
کلیات برنامه پیشنهادی دولت سیزدهم گفت: »شرایط کشور شرایطی 
نیس��ت که معطل بمانیم و باید با س��رعت عمل کنیم، البته توجه به 
سرعت به این معنا نیست دقت به حاشیه برود، مجلس رویکرد نظارتی 
خود را دارد. آقای رئیس��ی هم اش��اره کردند که اگ��ر وزرا لحظه ای از 
برنامه ه��ا و اص��ول کلی حاکم بر رویکرد دول��ت تخطی کنند، تعارف 
نداریم.« عبدالله ایزدپناه، نماینده ایذه نیز به عنوان موافق کلیات برنامه 
پیش��نهادی دولت س��یزدهم گفت: »امروز در چنین شرایط سخت و 
دش��واری باید آحاد ملت، نخبگان جامع��ه و مجلس انقلابی همدل و 
همراه در جهت رفع مشکلات اساسی کشور و تحقق شعار ایران قوی 

گام بردارند.«
س��پس بعد از تنفس نیم ساعته برای رعایت پروتکل های بهداشتی 
در مجلس، جلال محمودزاده، رئیس فراکس��یون اهل سنت به عنوان 
مخالف صریح کابینه دولت سیزدهم خطاب به رئیسی گفت: »چه کسی 
در لیس��ت فعلی وزرا از جناح های مخالف است که بگوییم فراجناحی 
انتخاب کردید؟ با این تیم اقتصادی که فقط از دوس��تان نزدیک خود 

انتخاب کرده اید، نمی توانید به جنگ مشکلات اقتصادی بروید.«
در ادامه لطف الله س��یاهکلی، نماینده مردم قزوین به عنوان موافق 
بیان کرد: »در برنامه ه��ای رئیس جمهور نکات مهمی وجود دارد که 
بن��ده به برخی از آنها می پردازم. در کنار مش��کلات معیش��تی مردم، 
برقراری عدالت و مبارزه با فساد جزو خواسته های اصلی آنان است که 

در برنامه رئیس جمهور با کیفیت بالا وجود دارد.«
حسن محمدیاری، نماینده تالش و رضوانشهر نیز به عنوان مخالف با 
انتقاد از استفاده نشدن از ظرفیت بانوان در کابینه گفت: »بانوان بخش 
زیادی از جامعه را تش��کیل می دهند و در کابینه دولت س��یزدهم به 
آنها توجه نشده است.« همچنین معین الدین سعیدی، نماینده مردم 
چابه��ار به عنوان مخالف گفت: »انصافا در کن��ار برخی وزرای کارآمد 
و متناس��ب با بیانیه گام دوم حضرت آق��ا، ایرادهای جدی بر چینش 
کابینه وارد است، آنچه حیرت آور و بلکه تاسفبار است عدم استفاده از 
ظرفیت بی بدیل بانوان در کابینه حضرتعالی می باشد، نمی توان شعار 

شایسته سالاری داد ولی چشم ها را بر این ظرفیت بی بدیل بست.«
در ادامه علیرضا ورناصری، نماینده مسجدس��لیمان به عنوان موافق 
برنامه پیش��نهادی دولت س��یزدهم گفت: »نخبگان بزرگی در سطح 
کش��ور و در بین جوانان و بانوان حضور دارند که انتظار می رود از آنها 
برای حل مشکلات کشور استفاده ش��ود.« رحیم زارع، نماینده مردم 
آباده نیز به عنوان موافق کلیات برنامه پیشنهادی دولت سیزدهم گفت: 
»از نمایندگان��ی که درخص��وص جوان گرایی در چینش کابینه انتقاد 
می کنند تعجب می کنم؛ وضعیت امروز کش��ور در حوزه های مختلف 
نتایج عملکرد مدیران پیر اس��ت. تا کی می خواهیم به س��یکل باطل 

جابه جایی مدیران پیر ادامه دهیم؟«
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نزدیک به 10 س��ال از تاس��یس صندوق توسعه ملی می گذرد و اگرچه 
هدف از تاس��یس صندوق ارزی، ذخیره درآمدهای ارزی ناش��ی از فروش 
نف��ت و گاز و فرآورده ه��ای آن و ب��ه کارگیری این منابع برای توس��عه و 
س��رمایه گذاری در بخش های غیردولتی بوده اس��ت، اما کارنامه صندوق 
توس��عه ملی در یک دهه اخیر، خلاف آن را نش��ان می دهد و برگشت به 
عق��ب و مروری بر عملکرد دولت ها موئد این واقعیت تلخ اس��ت. در واقع، 
ورود منابع صندوق توسعه ملی به حساب و کتاب بودجه سالیانه و حساب 
ویژه دولت ها برای جبران هزینه ها از طریق صندوق ارزی، متاسفانه آن را 
از صندوقی برای ذخیره ارز به محلی برای تامین کم و کسری های بودجه 

تبدیل کرده است.
در همین حال، مس��عود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
دولت س��یزدهم از برداشت های مکرر از صندوق توسعه ملی جهت تامین 
کسری بودجه انتقاد کرده است، اما آیا انتقاد رئیس جدید سازمان برنامه 
و بودجه از برداشت های مکرر از صندوق ارزی و تبعات و پیامدهای ناشی 
از آن، می تواند نش��ان از پایان برداشت های مضر از این صندوق باشد؟ آیا 
سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم، تفکر و ایده ای نو برای حذف این 
روال معیوب و تامین منابع جدید دارد و آیا در بودجه سال بعد خبری از 

سهم خواهی ارزی از صندوق توسعه ملی نخواهد بود؟
آبرفت سهم صندوق و سهم خواهی دولت

به گزارش ایس��نا، براساس برنامه پنجم توس��عه، دولت در سال 1390 
بای��د ۲0درصد درآمدهای نفتی را به صندوق توس��عه ملی واریز و بعد از 
آن س��الانه 3درصد اضافه می کرد. در برنامه ششم توسعه نیز کف واریزی 
به صندوق 30درصد و افزایش س��الانه ۲درصدی بود ولی در عمل دولت 
به برداش��ت سهم از صندوق به دلیل کاهش درآمد نفتی در دوران شدت 
گرفتن تحریم ها و نداش��تن پشتوانه مالی ورود کرد؛ به طوری که تا سال 
1393 سهم صندوق واریز شد، اما از سال 1394 پرداخت به حداقل رسید 

و فقط ۲0درصد درآمدهای نفتی واریز و در سال 1395 نیز تکرار شد.
سال 1396 با اولین سال اجرای قانون برنامه ششم توسعه همراه بود و 
سهم 30 درصدی صندوق توسعه ملی واریز شد. در سال 139۷ این سهم 
به 3۲ درصد رس��ید، ولی بار دیگر در س��ال 1398 که سهم صندوق 34 
درصد و در سال 1399 که 36 درصد بود، منابع باز هم با پیشنهاد دولت و 

دریافت مجوز از مقام معظم رهبری ۲0 درصد واریز شد و مابقی در اختیار 
دولت قرار گرفت. برای س��ال جاری نیز با وج��ود اینکه دولت درآمد را تا 
چهار برابر افزایش پیش بینی کرد و به حدود ۲00 هزار میلیارد تومان در 
لایحه رساند، باز هم به منابع صندوق توسعه ملی چشم داشت و پیشنهاد 
واریز ۲0 درصد و در اختیار گرفتن 18 درصد باقی مانده را مطرح کرد که 
این بار با موافقت مقام معظم رهبری با دریافت تمام این منابع مواجه نشد 
و در نهایت مصوب ش��د دولت تا س��قف یک میلیون بشکه فروش در روز 
می تواند ۲0 درصد از منابع صندوق توس��عه ملی را واریز ولی مازاد بر آن 

باید سهم صندوق به صورت کامل و 38 درصد پرداخت شود.
 ای��ن برداش��ت های مناب��ع از صندوق توس��عه ملی گرچه بخش��ی از 
کسری های بودجه را تامین کرده اما حدود دو سال اخیر بسیار حاشیه ساز 
ب��وده اس��ت، چراکه از کارشناس��ان گرفته تا بانک مرک��زی آن را عاملی 
ب��رای افزایش بی انضباطی دولت و به دنب��ال آن افزایش پایه پولی و تورم 
دانسته اند؛ به طوری که بانک مرکزی معتقد بود دولت در جریان برداشت 
منابع صندوق توس��عه ملی و تبدیل ارز آن به ریال به گونه ای دس��ت به 
اس��تقراض از بانک مرکزی و چاپ پ��ول می زند، چراکه منابع صندوق در 
دس��ترس نیس��ت که جایگزین ریالی در اختیار دولت قرار دهد. تا پیش 
از ای��ن اختلاف نظر زیادی بین س��ازمان برنام��ه و بودجه و بانک مرکزی 
بود، اما س��ازمان برنامه هیچ گاه زیر ب��ار این موضوع نرفت و نپذیرفت که 
برداشت منابع از صندوق توسعه ملی، عاملی برای تورم بوده است، چراکه 
تاکید داشت این همان منابع مربوط به دولت است و جزو بدهی های بانک 

مرکزی محسوب نمی شود.
ام��ا اکنون آنچه در اظهارات اولیه میرکاظمی، رئیس س��ازمان برنامه و 
بودجه در دولت سیزدهم مشاهده می شود، انتقاد از برداشت های مکرر از 
صندوق توسعه ملی جهت تامین کسری بودجه است. او در اشاره ای که به 
روند افزایش هزینه ها و نحوه تامین منابع بودجه در سال های اخیر داشته 
گفته که افزایش هزینه ها در چند س��ال گذش��ته تا 10 برابر ش��ده و این 
روند موجب بی انضباطی مالی بوده است، در عین حال با تاکید بر جریان 
تامین منابع از صندوق ارزی انتقاد کرده که معنای برداش��ت های مکرر از 
صندوق توس��عه ملی چیس��ت و حتی در این مورد از وزیر اقتصاد سوال و 

نقادی کرده است.

مخالفت رئیس سازمان برنامه با سهم خواهی
اما میرکاظمی در اظهاراتش نگفته که با توجه به مخالفتی که در رابطه با 
برداشت از صندوق توسعه ملی دارد در ادامه سازمان زیرنظرش چه برنامه 
و راهکاری جهت پایان دادن به این رویه معیوب داش��ته و تامین منابع را 
به چه صورتی انجام خواهد داد که دیگر بودجه وابس��ته به منابع صندوق 
توسعه ملی و در نهایت تبعات آن نباشد. این در حالی است که این روزها 
بار دیگر بحث مربوط به برداشت های دولت از منابع بانک مرکزی و چاپ 
پولی که در س��ال جاری جهت کس��ری بودجه صورت گرفته بسیار مورد 
توجه اس��ت و حتی رئیس س��ازمان برنامه و بودجه آن را مورد انتقاد قرار 
داده اس��ت و آن را عاملی برای افزایش نقدینگی و تورم می داند. بنابراین 
اس��تفاده از منابع صندوق در بودجه جاری باز هم می تواند تشدیدکننده 
تورم و تکرار ماجرای گذشته باشد. البته تامین منابع جهت کسری بودجه، 
بخش��ی از برداشت های دولت در چند سال اخیر از منابع صندوق توسعه 
مل��ی بوده و در کنار آن به دفعات پیش آمده که جهت جبران هزینه های 
تحمیل شده، به سمت استفاده از منابع صندوق توسعه ملی رفته است. از 
زمانی که پیشنهاد برداش��ت برای افزایش وام ازدواج مطرح بود و منتفی 
شد و یا هنگامی که برای جبران هزینه سیل در دو سال گذشته و یا تامین 
هزینه های کرونا میلیاردها دلار به ریال تبدیل ش��د. پیشتر نیز باید اشاره 
کرد که دولت دهم در س��ال آخر حضور خود در اداره کش��ور در اقدامی 
غیرقابل توجیه که با واکنش های متعددی از سوی کارشناسان همراه بود، 
دس��ت به برداشت ۲.۷ میلیارد دلاری از صندوق توسعه ملی زد و عیدانه 
80 هزار تومانی بین مردم توزیع کرد که تا س��ال ها بعد دولت به صندوق 
مق��روض ماند. این اقدامات در حالی برای صندوق ذخیره ارزی از س��وی 
دولت ها انجام شده که دو سال اخیر حتی شاهد بودیم مقام معظم رهبری 
نسبت به این برداشت های دولت ها از منابع صندوق توسعه ملی تذکر داده 
و انتقاد کرده بودند. اکنون این انتظار وجود دارد با توجه به اش��اره ای که 
رئیس سازمان برنامه و بودجه به روند به کارگیری منابع صندوق در بودجه 
س��الانه دولت و تبعات آن داشته اس��ت، دولت اقدام موثری در این رابطه 
صورت گرفته و با ایجاد راهکارهای تامین مالی، ضمن توقف تامین کسری 
بودجه از محل اس��تقراض از بانک مرکزی و منابع صندوق توسعه ملی به 

سمت احیای این صندوق براساس اساسنامه و اهداف آن پیش برود.

آیا کم و کسری بودجه باز هم از صندوق توسعه ملی جبران می شود؟

دست درازی دولت به صندوق ارزی

افزای��ش قیمت دلار در بازار آزاد تهران ب��ه ۲۷ هزار و 400 تومان و 
ورود قیمت س��که به کانال 1۲ میلیون تومانی، دو اتفاقی است که روز 
گذشته در بازار ارز و طلا رخ داد. به نظر می رسد بازار ارز در هفته ای که 
تلاقی تعطیلات ش��ش روزه کرونایی و عزاداری محرم، روزهای فعالیت 
آن را به ش��دت محدود کرده بود، همچنان تحت تاثیر تحولات متعدد 
سیاسی و اقتصادی، معاملات پرنوسانی را تجربه کرده است. به گزارش 
ایرنا، بازار ارز در هفته ای که گذش��ت به دلیل تعطیلات کرونایی که از 
روز دوش��نبه آغاز ش��د و همچنین تعطیلات مناسبتی تاسوعا و عاشورا 
که در روزهای پایانی هفته قرار داش��ت، شاهد انجام معاملات محدودی 
بود، اما همین فرصت اندک باعث نشد تا سیل اخبار و حوادث متفاوت 

منجر به ایجاد نوسان های شدید در قیمت ها نشود.
هفت��ه ای که گذش��ت، در ش��رایطی آغاز ش��د که ب��ازار ارز در هفته 
پیشین با شتابی فزاینده شاهد افزایش قیمت ها بود، اما از روز پنجشنبه 
این روند متوقف و به اعتقاد کارشناس��ان، ب��ازار درگیر اصلاح قیمت ها 
ش��د. پدیده ای که در معاملات پش��ت خطی روز جمعه )۲۲ مردادماه( 
هم ادامه داش��ت و به همی��ن دلیل در ابتدای هفت��ه اخیر، پیش بینی 
کارشناس��ان پولی و بانکی ب��ر تداوم روند کاه��ش قیمت ها حداقل در 

روزهای ابتدایی هفته تاکید داشت.
پیش بینی که البته در س��اعات ابتدایی روز شنبه )۲3 مردادماه( هم 
صحت خود را نش��ان داد و در ب��ازار آزاد ارز معاملات دلار را در قیمت 
۲6 ه��زار و 450 تومان، یعنی حدود ۲00 تومان کمتر از آخرین قیمت 
روز پنجش��نبه )۲1 مردادماه( آغاز کرد و در ادامه هم روندی نزولی به 

خود گرفته بود. کاهش قیمت در س��اعات ابتدایی روز ش��نبه در حالی 
اتف��اق افتاده بود که خب��ر تحریم های جدید دولت آمری��کا علیه ایران 
هم به اعتقاد بس��یاری از تحلیلگران، س��یگنال منفی برای معامله گران 
مخاب��ره کرده بود، اما این خبر آنقدر قدرت نداش��ت که روند اصلاحی 
بازار را متوقف کند. اما پیش از ظهر روز ش��نبه، انتش��ار گس��ترده یک 
خبر، موجب ایجاد نوس��ان ش��دیدی در بازار شد؛ سقوط شهر هرات در 
افغانس��تان به دس��ت نیروهای طالبان. هرات به عنوان یکی از سه شهر 
بزرگ افغانس��تان، یکی از بازارهای موازی بازار ارز ایران را در کنار بازار 
سلیمانیه عراق تشکیل می دهد، بنابراین سقوط این شهر توسط طالبان 
موج��ی از نگرانی را در معاملات ب��ازار ایران ایجاد کرد؛ نگرانی هایی که 
موجب ش��د قیمت دلار در معاملات ظهر روز ش��نبه، به سرعت تا ۲6 
هزار و ۷00 تومان هم بالا برود. البته این روند در ادامه با انتش��ار اخبار 
جدیدی که نش��ان می داد معاملات ارزی در هرات پس از س��قوط شهر 
همچنان اس��تمرار دارد و از سوی دیگر بسیاری از معامله گران افغان با 
فروش دلار خود به دنبال خرید ریال هس��تند، معکوس شد و در پایان 
معام��لات ارزی اولین روز هفته قیمت دلار ب��ه حدود ۲6 هزار و 500 

تومان بازگشت.
در ای��ن بین، خبر تعطیلات ش��ش روزه کرونایی ت��ا حدی به تعدیل 
قیمت ها کمک کرد، چراکه ب��ه اعتقاد فعالان ارز، تجربه های تعطیلات 
گذشته نش��ان داده است که خریداران پیش از شروع تعطیلات، میزان 
خری��د خ��ود را کاهش می دهند. به هر ترتیب، هرچند از روز دوش��نبه 
بخش های رسمی بازار ارز کاملا تعطیل بودند و بازار آزاد هم در روزهای 

دوش��نبه و سه ش��نبه فعالیتی کم رمق داش��ت و در نهایت به مناسبت 
عزاداری ه��ای محرم تعطیل ش��د، اما مجموعه حوادث فوق توانس��تند 

هفته ای پرنوسان را در بازار ارز ایجاد کنند.
در کن��ار این دلایل کلان سیاس��ی و اقتصادی البت��ه نباید از عوامل 
اقتص��ادی که بر رون��د میان مدت بازار تاثیرگذار بوده اس��ت هم غفلت 
کرد. برخی از کارشناسان اقتصادی این روزها از تاثیر منفی قطعی های 
برقی بر قیمت ارز می گویند. به اعتقاد این کارشناسان، تعطیلی خطوط 
تولید برخی از صنایع به دلیل کمبود برق، موجب بر هم خوردن تعادل 
موجود در روند صادرات و واردات کالا در کش��ور ش��ده که تاثیر خود را 
این روزها در افزایش قیمت ارز گذاش��ته اس��ت. از سوی دیگر، بررسی 
آمارهای اعلام ش��ده از مراکز رس��می نیز نش��ان می دهد که در دو روز 
ابتدایی هفته گذش��ته، بازارس��از تزریق ارزی بیش��تر از میانگین کوتاه 
مدت انجام داده است و به همین دلیل در قیمت های سامانه سنا و نیما، 
طی این دو روز اول هفته ش��اهد کاهش قیمت ارز هس��تیم. به اعتقاد 
کارشناسان، چه بسا اگر تعطیلات کرونایی این روند را متوقف نمی کرد، 

افزایش عرضه می توانست قیمت را در بازار آزاد هم کنترل کند.
به هر ترتیب، آن چیزی که در نهایت بازار ارز در هفته گذشته نشان 
داد، تداوم روند افزایش��ی قیم��ت ارز بود؛ روندی که از ابتدای مردادماه 
آغاز ش��د و تا پایان هفته اخیر کمابیش ادامه داش��ته اس��ت. به طوری 
که قیمت دلار  روز گذش��ته )شنبه 30 مرداد( به کانال ۲۷ هزار تومان 
و ی��ورو را به نزدیکی های کانال 3۲ هزار تومان رس��اند. هرچند به نظر 

می رسد در این محدوده، بازار مقاومت هایی از خود نشان خواهد داد.

معاملات پرنوسان ارز در روزهای آخر مرداد

دلار به 27.400 تومان رسید

بانـکنامــه

سکه بالاخره کانال عوض کرد
ورود سکه به کانال 12 میلیونی

قیمت ه��ا در بازار طلا و ارز با وجود تعطی��لات کرونایی و تلاقی 
آن با عزاداری ماه مح��رم افزایش یافت. نایب رئیس اتحادیه طلا و 
جواه��ر از ورود س��که به کانال 1۲ میلیون تومان و گران تر ش��دن 
قیمت دلار در روز ش��نبه خبر داد و گفت: قیمت سکه طرح جدید 
1۲ میلی��ون و 150 هزار تومان و دلار نیز ۲۷ هزار و 400 تومان و 

هر یورو 31 هزار و 900 تومان قیمت خورد.
محمد کشتی آرای در گفت وگو با صداوسیما، با اشاره به اینکه هر 
انس جهانی طلا با قیمت 1۷84 دلار عرضه ش��ده اس��ت، افزود: در 
این روز قیمت س��که طرح جدید 1۲ میلی��ون و 150 هزار تومان، 
قیمت س��که طرح قدیم 11 میلیون و 400 هزار تومان، نیم س��که 
6 میلی��ون و 100 هزار تومان، ربع س��که 3 میلی��ون و 900 هزار 
تومان و س��که گرمی ۲ میلیون و 350 هزار تومان به فروش رسید. 
همچنی��ن هر گرم طلای 18 عیار ی��ک میلیون و 160 هزار تومان 
و ه��ر مثقال طلا 5 میلیون و ۲5 هزار تومان فروخته ش��د. نرخ ارز 
نی��ز در ب��ازار آزاد تهران با افزایش همراه ش��د و قیمت هر دلار )تا 
لحظ��ه تنظی��م خبر( ۲۷ هزار و 400 تومان و ه��ر یورو 31 هزار و 

900 تومان اعلام شد.

جغرافیای تراکنش های بانکی در تیرماه
کدام بانک تراکنش بیشتری دارد؟

بانک ه��ای مل��ت، ملی، صادرات، س��په، پارس��یان، کش��اورزی، 
تجارت، رس��الت و سامان بیشترین س��هم را از تعداد تراکنش های 
ش��بکه پرداخت در تیر 1400 داش��ته اند. بررس��ی آمار سهم بازار 
ه��ر یک از بانک های پذیرنده از تعداد و مبلغ تراکنش های ش��بکه 
پرداخت در تیرماه 1400 حاکی از آن اس��ت که بانک ملت با سهم 
۲0.4۷ درص��دی از تع��داد تراکنش ها و س��هم 19.88 درصدی از 
مبلغ تراکنش ها، همچنان با اختلاف زیاد، بالاترین سهم از پذیرش 
تراکنش های بازار را به خود اختصاص داده و در جایگاه نخس��ت در 

بین تمام بانک های پذیرنده قرار گرفته است.
پ��س از بانک ملت ب��ه ترتیب بانک ه��ای ملی، صادرات، س��په، 
پارس��یان، کش��اورزی، تجارت، رسالت و س��امان بیشترین سهم را 
از تعداد تراکنش ها و بانک های ملی، صادرات، تجارت، کش��اورزی، 
سپه، سامان، رفاه و پارسیان بیشترین سهم را از مبلغ تراکنش های 

شبکه پرداخت داشته اند.
از س��وی دیگر، بررس��ی س��هم تعدادی بانک های پذیرنده از کل 
ب��ازار تراکنش ه��ای هر یک از ابزارهای پذیرش نش��ان می دهد که 
بالاترین س��هم تعدادی از تراکنش های ابزار کارتخوان فروش��گاهی 
ب��ه ترتیب به بانک های ملت )19.۷3 درصد(، ملی) 14.86 درصد(، 

سپه )10.۷۷ درصد( و صادرات )8.۲۷ درصد( تعلق دارد.
بالاترین س��هم تعدادی از تراکنش های ابزار پذیرش اینترنتی به 
بانک ه��ای پارس��یان )31.1۲ درصد(، مل��ت )16.61 درصد(، ملی 
)15.01 درصد( و س��امان )۷.33 درصد( اختصاص داش��ته  اس��ت. 
بالاترین س��هم تع��دادی از تراکنش های ابزار پذی��رش موبایلی به 
بانک های مل��ت ) 46.63 درصد(، آین��ده )۲5.53 درصد(، اقتصاد 
نوی��ن )11.4۲ درصد( و ملی )8.58 درص��د( تعلق دارد. همچنین 
بررس��ی س��هم مبلغی بانک های پذیرنده از کل ب��ازار تراکنش های 
ه��ر یک از ابزارهای پذیرش حاکی از آن اس��ت که بالاترین س��هم 
مبلغی از تراکنش های ابزار کارتخوان فروشگاهی به بانک های ملت 
)19 ۷6. درصد(، ملی)13.۷4 درص��د(، صادرات )11.65 درصد( و 
سپه )9.63 درصد( تعلق دارد. بالاترین سهم مبلغی از تراکنش های 
اب��زار پذیرش اینترنتی به بانک های ملت )۲0.۲5 درصد(،  س��امان 
)10.90 درص��د(، آینده )10.6۷ درص��د( و صادرات )8.6۷ درصد( 
اختصاص یافته است. بالاترین سهم مبلغی از تراکنش های ابزارهای 
پذیرش موبایلی به بانک های ملت ) 49.05 درصد(، آینده )۲3.95 
درص��د(، اقتصاد نوی��ن )9.۷5 درصد( و مل��ی )5.55 درصد( تعلق 
گرفت��ه و این بانک ه��ا به ترتیب در مکان ه��ای اول تا چهارم جای 

گرفته اند.

سپرده گذاری ۶2 هزار میلیارد تومانی منابع 
ارزی در بانک ها

میزان س��پرده گذاری منابع ریالی صندوق توسعه ملی در بانک ها 
به بیش از 6۲ هزار میلیارد تومان رس��یده است.  به گزارش ایسنا، 
گرچه عمده تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی به صورت ارزی 
پرداخت می ش��ود، اما بخش��ی از آن با تبدیل ارز ب��ه ریال صورت 
می گیرد. بررس��ی آخرین وضعیت عملکرد صندوق توس��عه ملی از 
ابتدای تاس��یس تاکنون نشان می دهد که در حوزه تسهیلات ریالی 
ت��ا پایان س��ال 1393، ح��دود  ۲1.1هزار میلیارد توم��ان از منابع 
صندوق در قالب قراردادهای عاملیت ریالی با بانک های عامل منعقد 
شده است. از سال 1390 تا 1393 از محل این نوع قراردادها 11.8 
هزار میلیارد تومان به بیش از 13 هزار طرح معرفی ش��ده از سوی 

بانک ها اختصاص و به حساب آنها واریز شده است.
اما از سال 1394 تاکنون صندوق توسعه ملی برای سپرده گذاری 
ریالی اقدام کرد که در بانک های خصوصی، دولتی و موسسات مالی 
بوده اس��ت، در همین راستا تا پایان سال 1399 بالغ بر 6۲.5 هزار 
میلی��ارد تومان از محل تس��عیر منابع ارزی صن��دوق به بانک ها و 
موسسات سپرده پذیر برای انجام تکالیف تخصیص داده شده است.

از مبلغ س��پرده گذاری ش��ده،  5۲.8 میلیارد تومان یعنی حدود 
84 درص��د مربوط ب��ه اجرای قان��ون الحاق برخی م��واد به قانون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت و همچنین قانون بودجه است.

ح��دود 9.۷ هزار میلیارد تومان نیز )معادل 16 درصد(  به اجرای 
قانون حمایت از توس��عه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی 

و عشایری اختصاص پیدا کرده است.
صندوق توس��عه ملی از س��ال 1390 تاس��یس و براساس قانون 
برنامه پنج ساله توسعه، سالانه سهمی از درآمدهای ناشی از فروش 
نف��ت و گاز و فرآورده ه��ای آن جهت ذخیره ای برای نس��ل آینده 
و همچنین به کارگیری در راس��تای توس��عه کش��ور در آن ذخیره 
و براس��اس ضواب��ط تعیین ش��ده در جهت تامین مال��ی طرح های 
اقتص��ادی و س��رمایه گذاری در قال��ب تس��هیلات ارزی و ریالی در 

اختیار بخش های مختلف قرار می گیرد.
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سقوط آزاد سفرهای هوایی در تعطیلات
حجم پروازها چقدر کاهش یافت؟

طبق بررسی های صورت گرفته میزان جا به جایی حمل و نقل عمومی، 
کاهش چش��مگیری پیدا کرده به طوری ک��ه در بخش پروازی به کاهش 

5۷ درصدی رسید.
 ب��ه گزارش خبرآنلاین، ب��ا اعلام تعطیلات ش��ش روزه کرونایی که از 
دوش��نبه ۲5 مرداد تا شنبه 30 مرداد بود، شاهد کاهش چندین درصدی 
تردد خودروها، حمل و نقل ریلی و پروازها بودیم. با توجه به آنکه س��تاد 
ملی مقابله با کرونا اعلام کرده بود که باید میزان جا به جایی مسافران در 
بخش های حمل و نقل عمومی از جمله اتوبوس، قطار و هواپیما یک سوم 
کاهش یابد؛ بنابراین همین امر باعث شده که میزان جا به جایی مسافران 

و همینطور جا به جایی بخش های مختلف حمل و نقلی هم کاهش یابد.
چندی پیش ش��هرام آدم نژاد، معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرد که تمامی بخش های حمل و نقلی موظف هستند تعداد سفرهای 
خود را به یک س��وم برس��انند. به گفته وی، در مدت تعطیلات کرونایی 
ظرفیت مسافری هواپیماها به 60 درصد کاهش یافته ضمن آنکه ظرفیت 
جا به  جایی قطار و اتوبوس به 50 درصد رسیده است. تمام مسافرانی که 
در این مدت بلیت پیش خری��د کرده بودند، می توانند مبالغ بلیت خود را 

استرداد کنند و مشکلی در این بخش وجود ندارد.
حال بعد از گذش��ت پن��ج روز از تعطیلات کرونایی، س��راغ آمار جا به 
جایی ها توس��ط حمل و نقل عمومی رفته ایم تا ببینیم این بخشنامه چه 
میزان در فروش بلیت ها رعایت ش��ده اس��ت؟ طبق آمار به دست آمده در 
حال حاضر شاهد کاهش چشمگیر حجم پروازها طی تعطیلات شش روزه 
بوده ایم به طوری که در ۲8 تیر امس��ال 349 پرواز )1۷5 پرواز خروجی و 
1۷4 پرواز ورودی( در فرودگاه مهرآباد انجام ش��د که این تعداد با کاهش 
5۷ درصدی به 150 پرواز در روز ۲8 مرداد رسیده است. ۲8 مرداد امسال 
۷6 پرواز خروجی و ۷4 پرواز ورودی در فرودگاه مهرآباد انجام شده است. 
تعداد پروازهای خروجی و ورودی این فرودگاه طی روز ۲8 مرداد به ترتیب 
در مقایس��ه با روز مش��ابه در تیرماه 56 درصد و 5۷ درصد رش��د منفی 

داشته است.

سخنگوی صنعت برق کشور هشدار داد
موج تازه مصرف برق با بازگشایی ادارات

به گفته سخنگوی صنعت برق کشور، با بازگشت ساعت کاری ادارات از 
۷:30 تا 14:30 از اول ش��هریورماه شاهد افزایش مصرف برق خواهیم بود. 
مصطفی رجبی مش��هدی با بیان اینکه ادارات تا س��اعت 13:30 مشغول 
فعالیت بودند که یک ساعت به این زمان اضافه شده است، گفت: با توجه 
به اینکه تا زمان حضور کارمندان سیستم های سرمایشی و روشنایی فعال 

است، شاهد افزایش مصرف برق خواهیم بود.
او با تاکید بر اینکه 300 تا 400 مگاوات میزان مصرف برق تهران افزایش 
خواهد یافت، تصریح کرد: امیدواریم این مسئله محدودیتی در تامین برق 
برای ما ایجاد نکند، اما طبیعتا افزایش مصرف را شاهد خواهیم بود و باید 

راه چاره ای برای آن در نظر بگیریم.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ به این سوال که با توجه به عادی نشدن 
ش��رایط تامین برق آیا مذاکره ای برای عدم اجرای این طرح صورت گرفته 
اس��ت، گفت: این تصمیم از سوی استاندار تهران اتخاذ شده و ما نیز تابع 

هستیم و اگر ضرورت باشد حتما طرح مسئله خواهیم کرد.
به گفته رجبی مش��هدی، در هفته جاری رون��د افزایش دما را خواهیم 
داشت لذا لازم است مشترکان همکاری لازم را با صنعت برق داشته باشند 

تا از این شرایط عبور کنیم.

کاهش محسوس سفرها در روزهای گذشته
قرنطینه ای که بالاخره جواب داد

در روزهای گذش��ته که براساس مصوبه س��تاد ملی مقابله با کرونا قرار 
بود ممنوعیت تردد بین اس��تانی اعمال شود، به نظر می رسد که بالاخره 
این ابلاغیه جواب داد و برای نخس��تین بار پس از حدود پنج ماه، ش��اهد 
کاهش محسوس سفرهای مردم و تردد بین استانی وسایل نقلیه مختلف 
در محورهای مواصلاتی بودیم. به گزارش ایسنا، براساس مصوبه ستاد ملی 
مقابله با کرونا که از ابتدای هفته گذشته اعلام شد، قرار شد از ساعت 1۲ 
ظهر یکشنبه ۲4 مردادماه تا صبح شنبه دو هفته آینده )پنجم شهریورماه( 
ممنوعیت تردد سراس��ری و بین اس��تانی اعمال شود و از سوی دیگر نیز 
تعطیلی هم��ه ادارات را از دوش��نبه ۲5 مردادماه تا ش��نبه 30 مردادماه 
اعلام کرد. گرچه در همان روزهای نخس��ت هفته ش��اهد هجوم مردم به 
جاده های کش��ور و ترافیک های سنگین بودیم و بیم آن می رفت که مانند 
ممنوعیت های گذش��ته این مصوبه نیز در حد ابلاغ باقی بماند، اما آمارها 
نشان می دهد که این بار ممنوعیت تردد بین استانی و همان قرنطینه به 

درستی اجرا شده است و نسبتا جواب داده است.
براس��اس جدیدترین گ��زارش مرکز مدیریت راه های کش��ور از تحلیل 
وضعیت تردد وس��ایل نقلی��ه مختلف در بازه زمانی ۲4 ت��ا ۲8 مردادماه، 
متوسط تردد روزانه بین استانی یک میلیون و 9۲ هزار و 6۲8 وسیله نقلیه 
بوده که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 46 درصد کاهش یافت و در 

قیاس با متوسط تردد مردادماه 34 درصد کاهش داشته است.
آم��ار قابل تأمل دیگر اینکه معم��ولا در هفته های دیگر که اتفاقا تا این 
میزان تعطیلات در آن وجود نداش��ت حدود هش��ت تا بیش از 9 میلیون 
خودرو در جاده های کشور با پلاک یکتا غیربومی تردد می کرد و مشاهده 
می شد، حال آنکه در بازه زمانی مذکور یعنی از یکشنبه هفته گذشته ۲4 
مرداد تا ساعات پایانی پنجشنبه ۲8 مردادماه 5میلیون و 60۲ هزار خودرو 
با پلاک یکتا به ثبت رسیده است که از این تعداد 5 میلیون و 19۲ خودرو، 
وسایل نقلیه شخصی بودند. البته این بار هم تهران و البرز در رتبه نخست 

این محاسبه قرار دارند و بیشترین خودروها را روانه جاده ها کرده اند.
ام��ا این آمار کاهش یافته و نزولی نش��ان می دهد ک��ه کنترل ورودی و 
خروجی های شهر نس��بت به تعطیلات و ممنوعیت های کرونایی گذشته 
بس��یار جدی تر بوده اس��ت. اگر همی��ن روند تا هفته آت��ی یعنی پنجم 
شهریورماه ادامه پیدا کند، امید است که شاهد کاهش محسوس آمار ابتلا 

و فوتی های کرونا در کشور باشیم.
بیش��ترین کاهش ت��ردد را در بازه زمانی پنج روزه مذکور اس��تان های 
مازندران و گیلان به ثبت رساندند که به ترتیب ۲9۲ هزار و 85۲ خودرو 
و ۲1۲ هزار و 6۲5 خودرو مجموع ورودی و خروجی استان های شان بوده 
و نس��بت به بازه زمانی مشابه در س��ال گذشته با 63 و 65 درصد کاهش 
مواجه شده است. پس از آنها، استان های قزوین، خراسان رضوی، تهران و 

البرز با کاهش 58 درصدی در رتبه های بعدی این جدول قرار می گیرند.

خبرخوان

یکی از مهمترین کارکردهای ابزار مشتقه، پوشش ریسک است و استفاده 
از این ویژگی در بازاری با نوسانات متعدد از اهمیت زیادی برخوردار است، 
اما دلیل توس��عه نیافتگی ابزارهای مش��تقه در بازار مالی ایران چیس��ت؟ 
ابزارهای مش��تقه مالی، بخش بزرگ��ی از بازارهای مالی دنیا را تش��کیل 
می دهن��د، با این وجود این ابزارها نقش کوچک��ی در بازار مالی ما دارند، 
به طوری که تنوع و عمق معاملات آنها در بازار کم اس��ت؛ از سوی دیگر، 
بیشتر س��رمایه گذاران از عملکرد ابزارهای مشتقه اطلاع دقیقی ندارند، با 
این وجود ابزارهای مش��تقه، ریسک های بالایی نیز دارند و سرمایه گذاران 
باید از آن مطلع باشند. در همین راستا، کارشناسان در نشست »ظرفیت 
ابزار مشتقه در مدیریت ریسک بازار« به واکاوی راه های توسعه بازار مشتقه 

و چالش های پیش روی آن پرداختند.
این نشست با حضور میثم فدایی، مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار، علیرضا ناصرپور معاون توس��عه ب��ازار و مطالعات 
اقتصادی بورس کالای ایران، سعید اسلامی بیدگلی دبیر کانون نهادهای 
سرمایه گذاری، علی سعدوندی مشاور بین المللی بانکداری و جوزف لوفکین 
مدیرعامل و موس��س شرکت سرمایه گذاری »جکسیم« انگلیس در هفته 
گذش��ته برگزار شد. گزارش پایگاه خبری بازار س��رمایه از این نشست را 

می خوانید.
اقدامات سازمان بورس در توسعه بازار مشتقه

میثم فدایی، مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس در این نشست 
به بررس��ی اقدامات انجام ش��ده در توسعه معاملات آتی و آپشن پرداخت 
و گفت: نخستین معاملاتی که در حوزه آتی در بازار سرمایه انجام شد به 
معاملات آتی سکه باز می گردد که البته این معاملات در سال 9۷ متوقف 
ش��د. در همین راستا، اولین اقدامی که س��ازمان بورس امسال انجام داد، 
راه ان��دازی بازار آتی س��که در صندوق طلای لوتوس ب��ود. این اقدام موثر 

توانست امیدها را به ازسرگیری دوباره معاملات آتی سکه طلا زنده کند.
او راه ان��دازی صندوق پوش��ش ریس��ک )hedge fund( را یکی دیگر 
از فعالیت های س��ازمان بورس در راستای توس��عه بازار مشتقه دانست و 
افزود: صندوق های پوش��ش ریس��ک یکی از صندوق هایی هستند که در 
ح��وزه معاملات بازار آتی و آپش��ن فعالیت می کنند. با ایجاد صندوق های 
ب��ا درآمد ثابت قوی و قدرتمند می توان نظر س��رمایه گذارانی که از دانش 
مالی کافی برخوردار نبودند را به خود جلب کرد؛ بر این اس��اس با توسعه 
این صندوق ها، بازار بدهی نیز به توس��عه مطلوبی می رس��د، اما از نگاهی 
دیگر، در س��ال گذش��ته بازار سهام با نوسان گس��ترده ای روبه رو بود. این 
اتفاق در حالی رخ داد که در نبود صندوق های سهامی، افراد علاقه مند به 
سرمایه گذاری، مستقیما به بازار وارد و به دلیل نداشتن دانش مالی کافی 

متحمل ضرر شدند.
ب��ه گفته فدایی، بازار مش��تقات چه از نوع کالایی و چه از نوع س��هام، 
نخس��ت نیازمند نهادسازی اس��ت. در همین راستا سازمان بورس در نظر 
دارد در ماه های آتی به صندوق های پوش��ش ریسک که یکی از ابزارهای 
س��رمایه گذاری غیرمستقیم در حوزه مشتقات اس��ت، وارد شود. بنابراین 

طراحی و توسعه )hedge fund( با رویکرد جذب سرمایه بلندمدت یکی 
از پیشنهادات است.

او به اقدام دیگر سازمان بورس در این خصوص اشاره کرد و گفت: توسعه 
اختیار فروش تبعی فعالیت دیگری اس��ت که سازمان بورس برای آشنایی 
اولیه افراد با فضای ابزارهای آپشن انجام داده است. در سال های اخیر رشد 
و توسعه بازار مشتقه و انتشار متعدد این ابزار سبب شد تا سرمایه گذاران 
با مفهوم بازار مش��تقه آشنایی پیدا کنند. اکنون به نظر می رسد این بازار 
به بلوغ کافی خود رس��یده و می توانیم کم کم به سمت آپشن های واقعی 

حرکت کنیم.
مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس درخصوص بازنگری قوانین 
و مق��ررات حوزه معاملات آتی و آپش��ن ادامه داد: قوانین موجود در حال 
حاضر کارایی لازم را برای  طراحی قراردادهای جدید ندارند، بنابراین یکی 
دیگر از پیش نیازهای توسعه بازار مشتقه، بازنگری قوانین و مقررات است.

فدایی، توس��عه انواع صندوق های شاخصی برای طراحی آتی و آپشن بر 
روی واحدهای صندوق ها و حل مشکل فقهی مشخصات شاخص را یکی 
دیگر از اقدامات سازمان بورس در راستای توسعه بازار مشتقه عنوان کرد 
و افزود: برای طراحی ابزارهای آتی و آپش��ن بر روی شاخص های مختلف 
نیازمند صندوق های شاخصی هستیم. در همین راستا در ماه های گذشته 
تعداد زیادی از صندوق های شاخصی ETF مجوز فعالیت گرفتند تا از این 
طریق صندوق های ش��اخصی بتوانند ش��اخص مرتبط به حوزه خود را به 
خوبی رش��د دهند. امکان طراحی آتی و آپشن بر روی این نوع صندوق ها 
وجود دارد که می تواند معادلی برای قراردادهای آتی ش��اخص باش��د. در 
ای��ن زمینه، تجربه خوبی هم با کمک بورس کالا ش��کل گرفته که انجام 

قراردادهای آتی بر روی یونیت های صندوق طلا است.
وی توس��عه زیرس��اخت های نرم افزاری در حوزه بازار مش��تقه را اقدام 
ضروری دیگر در راس��تای توس��عه بازار مشتقه دانس��ت و گفت: موضوع 
ورود OMS های )ش��رکت های خدمات برخط بازار س��رمایه( مختلف به 
حوزه آتی و آپشن یکی از مباحث مطرح شده است. در دوره های گذشته 
تنها یک او ام اس توانس��ت به این حوزه وارد ش��ود. بنابراین باید شرایط 
زیرس��اختی و بستر مناس��ب در این زمینه را بیش��تر فراهم کرد. آخرین 
اقدامی که سازمان بورس برای توسعه بازار مشتقه آمادگی انجام آن را دارد، 
تعیین نصاب های حداقلی برای س��رمایه گذاری در معاملات آتی و آپشن 
در صندوق های سهامی است. متاسفانه صندوق های سهامی در این حوزه 
ورود جدی نداشته اند، اما سازمان بورس آمادگی دارد با مدل های سنجش 
ریس��ک موجود، نصاب های قابل قبولی را برای حداقل های سرمایه گذاری 

در حوزه آتی و آپشن اوراق بهادار ارائه دهد.
توسعه بازار بدون ریسک امکان پذیر نیست

سعید اسلامی بیدگلی، دبیرکل نهادهای سرمایه گذاری ایران نیز در این 
نشست به بررسی چالش های بازار سرمایه کشور پرداخت و گفت: نوسانات 
اقتصادی در سطح کلان به بازارهای داخلی منتقل می شود؛ بنابراین رشد 
نقدینگ��ی، تورم و جهش های ارزی، رکوده��ای دوره ای و بانک پایه بودن 

س��نتی اقتصاد از عوامل تاثیرگذار در این خصوص هس��تند. چالش های 
س��طح بازار نیز مانند سطح توس��عه نهادها و ارکان، زیرساختارها و بزرگ 
بودن سطح سرمایه گذاری مستقیم و کمبود ابزارهای مدیریت ریسک نیز 

برخی دیگر از این چالش ها هستند.
او درباره نقش ابزارهای مشتقه در توسعه بازار سرمایه افزود: ایجاد امکان 
مدیریت ریس��ک از طریق توسعه استراتژی های س��رمایه گذاری و ایجاد 
س��ازوکار کش��ف روندهای آتی در بازار آتی و آنی، امکان هایی هستند که 
ورود سرمایه گذاران بیشتر به بازار سرمایه را افزایش داده و به دنبال خود 
رشد نقدشوندگی، کاهش هزینه معاملات و بهبود فرآیندهای کشف قیمت 
را دربر می گیرند. ابزارهای مشتقه با ریسک هایی نیز همراه هستند، اما اگر 
هیچ ریس��کی در حوزه سیاست گذاری نکنیم، بازار با رشد و توسعه همراه 
نخواهد شد. توسعه باید به گونه ای باشد که به بقیه بخش های بازار آسیبی 
نرس��د. در همین راستا اعمال محدودیت ها و قانونگذاری در مواقع بحران 

یکی از راه هایی است که در این خصوص دیده شده است.
به اعتقاد اسلامی بیدگلی، این ابزارها ناخودآگاه فعالیت های سفته بازانه را 
هم به همراه دارند. البته سفته بازی جزو بازار است و بده بستان گروه های 
مختلف س��رمایه گذاران با درجات مختلف ریسک پذیری و ریسک گریزی 
OTC اس��ت که به توسعه بازار منجر می شود. افزایش ریسک به ویژه در

ها و افزایش ناپایداری سیستم مالی و وقوع ناپایداری قیمتی برخی دیگر از 
ریسک های موجود در ابزارهای مشتقه هستند که باید به آنها توجه داشت.
همچنی��ن علیرضا ناصرپور، معاون توس��عه ب��ازار و مطالعات اقتصادی 
بورس کالای ایران در ادامه این نشست به بررسی نحوه و فرآیند ابزارهای 
مشتقه در کشور پرداخت و گفت: قدمت ابزارهای مشتقه بورسی به شکل 
س��اختاریافته فعلی به بازارهای کالایی بازمی  گردد. توسعه این ابزارها در 
بازارهای بین المللی به دلیل امکان پوشش ریسک شان است. معاملات آتی 
س��که طلا یکی از موفق ترین معاملات بازار مشتقه در کشور ما محسوب 
می ش��ود. بعد از آن این ابزار روی کالاهای مختلفی انجام شد و تا زعفران 
ادامه داش��ت و بدین ترتیب موفقیت بعدی را با طلای س��رخ کسب کرد. 
آخرین معاملات نیز بر روی نقره و آتی واحدهای صندوق طلا انجام ش��د. 
بررس��ی های زیادی درخصوص دلایل موفق نبودن قراردادهای مشتقه در 
دنیا انجام ش��ده، ولی شاخص هایی که برای موفقیت و شکست آن عنوان 
می شود بیش��تر به دو محور اصلی حجم معاملات و »طول دوره قرارداد« 

باز می گردد.
او با اش��اره به چالش های معام��لات کالایی نیز گفت: مهمترین چالش 
در معاملات کالایی موضوع دخالت قیمت گذاری و حساسیت قیمت ها در 
حوزه کامودیتی است. از نظر نهادهای سیاست گذار، امکان کشف قیمت ها 
ب��ه خصوص با ابزار مش��تقه برای برخی کالاهای غیرض��روری و تا حدی 
موجب تش��دید حساس��یت ها در بازار اس��ت. مهمترین دلیلی که در این 
خصوص می توان به آن اشاره کرد، اتفاقاتی است که در حوزه معاملات آتی 
سکه طلا در سال 9۷ رقم خورد. تا زمانی که این نگاه در اقتصاد ما وجود 

داشته باشد با مشکلات زیادی مواجه خواهیم بود.

در نشست بین المللی »ظرفیت ابزار مشتقه در مدیریت ریسک بازار« بررسی شد

چالش های بازار مشتقه در مسیر توسعه

بررس��ی صلاحیت وزرای پیش��نهادی دولت س��یزدهم از شنبه این 
هفته در مجلس آغاز ش��د و کارشناسان آینده بازار سرمایه را در گروی 
چند موضوع مهم از جمله وضعیت کس��ری بودج��ه، آینده برجام، رفع 

قیمت گذاری دستوری و نرخ ارز می دانند.
 ب��ه گزارش ایس��نا، حکایت پرفراز و نش��یب بازار س��رمایه در دولت 
دوازدهم به پایان رس��ید و پازل دولت س��یزدهم در حال تکمیل است. 
در این میان، احس��ان خاندوزی از س��وی ابراهیم رئیسی به عنوان وزیر 
پیش��نهادی اقتصاد معرفی ش��ده و هفت سیاس��ت افزایش نقش بازار 
س��رمایه در تأمین مالی تولید با توسعه بازار بدهی، متنوع سازی ابزارها 
و محصولات مالی در بازار س��رمایه، حذف تنظیمگری های غیرضروری 
و مضر، تس��هیل ورود ش��رکت ها به بازار س��هام، کاهش هزینه انتش��ار 
اوراق با تس��هیل مقررات مربوطه، لغو انحصارات و تس��هیل مجوزدهی 
در ارائه خدمات مرتبط با بازار س��رمایه مانند سبدگردانی، بازارگردانی 
و کارگزاری و اصلاح نظام حکمرانی شرکتی به منظور مدیریت تعارض 
منافع میان س��هامداران عمده و خرد و ارائه مشوق برای سرمایه گذاری 
غیرمس��تقیم مردم در بازار س��رمایه را به عن��وان برنامه های خود برای 
ای��ن بازار ارائه کرده اس��ت. هرچند که سیاس��ت های وزارت اقتصاد به 

تنهایی نمی تواند سرنوش��ت بازار سرمایه را رقم بزند و آنطور که سعید 
جعفری، تحلیلگر بازار س��رمایه می گوید، تحقق برنامه ای که از س��وی 
وزیر پیش��نهادی ارائه شده اس��ت، منوط به همکاری و هماهنگی سایر 
نهادهای دولتی و حاکمیتی است. چراکه وزیر پیشنهادی در برنامه های 
خود اعلام کرده است که قصد دارد نقش بازار سرمایه را در تامین مالی 
تولید افزایش دهد، تحقق این برنامه نیازمند محیا شدن زیرساخت های 
ابتدایی از جمله برق اس��ت ک��ه قیمت گ��ذاری آن در اختیار نهادهای 
دیگری اس��ت. این کارشناس بازار س��رمایه البته بر اهمیت حل مسائل 
داخلی این بازار از جمله کاهش دامنه نوس��ان و هس��ته معاملاتی سالم 
توسط وزیر اقتصاد در قدم نخست تاکید دارد و بر این باور است که وزیر 
اقتصاد به عنوان رئیس شورای عالی بورس باید جلوی تصمیماتی که به 
ضرر بازار سرمایه تمام می شود، بایستد. از سوی دیگر، فردین آقابزرگی، 
تحلیلگر دیگر بازار سرمایه بر این باور است که چند آیتم نامشخص بودن 
کابینه اقتصادی دولت جدید، پیش بینی های نادرست در مورد نرخ دلار 
)درحالی که پیش بینی می ش��د روند قیمت دلار کاهشی باشد، افزایشی 
شد(، سیاست های پولی مبهم و ادامه روند استفاده از ظرفیت های بازار 
س��رمایه برای نقدینگی دولت و کسری بودجه باعث می شود آینده بازار 

سرمایه کمی مبهم باشد. همچنین روزبه شریعتی با بیان اینکه گرایش 
و نگاه سیاس��ی دولت جدید برای بازار سرمایه مهم نیست، می گوید که 
موضوع مهم برای بازار س��رمایه، نگرش های اقتصادی و اقتصاد سیاسی 
دولت است. به گفته این تحلیلگر بازار سرمایه، طبق صحبت هایی که در 
مناظره ها اعلام شده است دولت جدید مخالف نرخ گذاری دستوری بوده 
و معتقد اس��ت مکانیزم دستوری بازار باید رعایت شود، نرخ سود بانکی 
باید پایین باش��د ت��ا تولیدکننده پول خود را درگی��ر تولید کند. دولت 
جدید اعلام کرده اس��ت که بر این باور است که باید به فضای صادراتی 
کمک کنیم، تسهیلات دهیم و مش��وق های صادراتی را زیاد کنیم. اگر 
صحبت ها از طرف تیم دولت جدید رنگ و روی واقعیت پیدا کند، بازار 
س��رمایه باید حال بهتری داشته باش��د. با همه این صحبت ها، باید دید 
که علاوه بر سیاست دولت در قبال قیمت گذاری دستوری و جایگاه بازار 
س��رمایه در تامین کسری بودجه، آینده برجام و نرخ ارز چه خواهد شد 
و می توان گفت نگاه بازار س��رمایه بیش از همه به این دو موضوع است. 
با روی کار آمدن دولت جدید، بازار س��رمایه رش��دی مقطعی را تجربه 
کرد که ادامه این رشد بستگی به تصمیمات دولت جدید در زمینه های 

مختلف اقتصادی و سیاسی دارد.

انتظارات بورسی از وزیر پیشنهادی اقتصاد چیست؟

پازل بازار سرمایه در دولت سیزدهم
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 ادامه محدودیت  تردد خودرو ها
تا پنجم شهریورماه

رئیس پلیس راه استان قم از تداوم طرح تشدید محدودیت  تردد 
خودروها تا پنجم شهریورماه خبر داد. به گزارش قم نیوز، سرهنگ 
مختار پناهی، رئیس پلیس راه اس��تان قم اظهار کرد: برابر مصوبات 
س��تاد مقابله با کرونا، طرح تشدید محدودیت های ترافیکی تا پنجم 
ش��هریورماه ادامه دارد و با متخلفان برابر قانون برخورد خواهد شد. 
او ضمن تاکید بر برنامه ریزی نکردن ش��هروندان برای رفتن به سفر 
اف��زود: در این ط��رح از ورود خودرو ها با پ��لاک غیربومی و خروج 
خودرو ه��ا با پلاک بومی جلوگیری می ش��ود و به مب��دأ بازگردانده 
خواهند ش��د. رئیس پلیس راه اس��تان قم با اشاره به اعمال جریمه 
10 میلیون ریالی برای ورود خودرو های غیربومی به شهر های قرمز 
گفت: ورود خودرو های غیربومی به شهر های قرمز در هر ۲4 ساعت 
مشمول جریمه 10 میلیون ریالی و ورود به شهر های نارنجی در هر 

۲4 ساعت مشمول جریمه 5 میلیون ریالی خواهد بود.
او گفت: خوش��بختانه از آغاز اجرای طرح تاکنون شاهد همکاری 
خوبی از سوی مردم با ماموران پلیس بوده ایم و عمدتا به توصیه های 
صورت گرفته عمل کرده اند. س��رهنگ پناهی در پایان از شهروندان 
خواس��ت به منظور حفظ س��لامتی خود و اطرافیان شان از هرگونه 
س��فر پرهیز و با عمل به مصوبات س��تاد ملی مقابله با کرونا شرایط 

عبور هرچه سریع تر از پیک پنجم ویروس کرونا را فراهم کنند.

حمایت ویژه اتاق تهران از بنگاه های کوچک
کمیس��یون صنعت و معدن اتاق بازرگانی ته��ران از برنامه ریزی 
ویژه برای کم��ک به حل مش��کلات SME)بنگاه های کوچک( در 
دو س��ال آینده خبر داد. به گزارش ایسنا، پس از برگزاری انتخابات 
دو ساله کمیسیون های اتاق بازرگانی تهران، روسای جدید انتخابی 
از برنامه ه��ای خ��ود برای حمایت از بخش خصوصی در س��ال های 

پیش رو می گویند.
هرچند هنوز تیم اقتصادی دولت جدید رس��ما آغاز به کار نکرده 
و ترکیب نهایی وزرای آن مش��خص نیست، اما بخش خصوصی در 
روزهای گذش��ته و در جریان دیدار ب��ا فاطمی امین – وزیر صمت 
پیش��نهادی – حمایت خ��ود از او را اعلام کرده تا نش��ان دهد که 

اتاق های بازرگانی آماده همکاری با دولت جدید خواهند بود.
با این وجود برنامه های داخلی اتاق ها نیز به ش��کلی مس��تقل از 
دول��ت دنبال می ش��ود و به نظر می رس��د بنگاه های کوچک بخش 
مهمی از تمرکز کمیس��یون صنعت و مع��دن اتاق تهران را به خود 
اختصاص خواهد داد و در آخرین جلسه این کمیسیون بار دیگر بر 
این موضوع تاکید ش��د. علی نقیب، رئیس این کمیس��یون با اشاره 
ب��ه وجود مش��کلات فراوان در ح��وزه صنعت و مع��دن گفت: این 
کمیس��یون دو سال فرصت دارد که بخشی از این مشکلات را مورد 
بررس��ی قرار داده و برای آنها راه حل پیدا کند. در واقع اگر در این 
کمیس��یون برای دو یا سه مس��ئله چاره اندیشی شود، نتیجه خوبی 
حاصل ش��ده  است. او در ادامه با اش��اره به اینکه بنگاه های کوچک 
و متوسط طی 16 سال گذش��ته دچار مشکلات عدیده ای بوده اند، 
ادامه داد: این بنگاه ها به دلیل وضع قوانین و مقررات دست و پاگیر 
یا تعطیل ش��ده اند یا اکنون دچار مشکلات حاد هستند. SME ها 
در حالی مورد کم توجهی قرار گرفته اند که بس��یار اشتغال زا بوده و 
به صنایع بزرگ کمک می کنند؛ از این رو نیاز اس��ت کمیسیون، در 
راستای حل مشکلات SME ها و حمایت از آنها و به منظور کمک 
به رش��د اقتصادی کش��ور، تلاش کند. در ادامه این جلسه، اعضا و 
حاض��ران این کمیس��یون نیز به طرح دیدگاه ه��ا و نظرات خود در 
مورد این برنامه پرداختند. از جمله، س��جاد غرقی، نایب رئیس این 
کمیس��یون از ضرورت اجماع بر چند موضوع اصلی، پیگیری موارد 
منتخب و همچنین ایجاد یکصدایی در بیان مطالبات س��خن گفت. 
محمدرضا بهرامن، عضو این کمیس��یون نیز خواس��تار توجه اتاق و 
کمیسیون ها به نتایج مطالعات تشکل ها شد. علیرضا کلاهی صمدی 
دیگر عضو این کمیس��یون نیز بر لزوم توجه به مس��ئله صادرات و 
حمای��ت از صنایع ب��رای حضور در بازاره��ای صادراتی تاکید کرد. 
محمود نجفی عرب، عضو این کمیسیون هم با اشاره به همپوشانی 
وظای��ف و اختیارات وزارت جهاد کش��اورزی و وزارت بهداش��ت و 
سازمان استاندارد در حوزه س��لامت، خواستار برگزاری جلساتی با 
حضور نمایندگان این دس��تگاه ها و تلاش برای رفع این همپوشانی 

توسط کمیسیون صنعت اتاق تهران شد.

نماگربازارسهام

در هفته های اخیر نوسانات ارز، خودروی ایرانی را ۲5 تا 40 میلیون گران 
کرد که به گفته کارشناسان این مسئله تحت تاثیر دلالی در بازار است که 
با اجرای عرضه خودرو در بورس کالا یا قیمت گذاری در حاشیه بازار کنترل 
می شود، بر همین مبنا وزیر پیشنهادی صنعت اعلام کرده تا سال 1404 

تولید خودرو را بیش از دو برابر می کند.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری موج، در هفته های اخیر به واسطه افزایش 
قیمت دلار ب��از هم موج جدیدی از افزایش قیمت خودرو آغاز ش��ده، به 
طوری که خودروهای داخلی بین ۲5 تا 40 میلیون تومان گران ش��ده اند، 
این در حالی است که وزارت صنعت، معدن و تجارت در برنامه سال 1400 
اعلام کرده که برای امس��ال طبق برنامه ریزی ها باید حداقل یک میلیون 
و ۲00 هزار خودرو تولید ش��ود و این به معنای رش��د 30 درصدی تولید 
خودرو نس��بت به س��ال 99 است و اگر این مس��ئله اتفاق بیفتد تا حدود 
بیشتری بر تقاضای داخلی پاسخ داده می شود اما به طور کامل نمی تواند 
عطش تقاضا را فروکش کند، بر همین مبنا وزیر پیشنهادی صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرده اس��ت تا س��ال 1404 تولید خودرو در ایران را به 3 
میلیون دستگاه می رساند که به معنای این است که ایران نه تنها می تواند 
تمام نیاز داخلی را پاس��خ دهد بلکه حتی می تواند یک میلیون دس��تگاه 

خودرو به خارج از کشور صادر کند.
استاد دانشگاه علم و صنعت در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری موج، با 
اش��اره به اینکه در شرایط کنونی میزان تقاضا برای خودرو بیش از عرضه 
اس��ت و همین مس��ئله باعث افزایش دلالی ها در بازار خودرو شده است، 
گف��ت: در حال حاضر موضوع تنظیم بازار خودرو و جلوگیری از دلالی در 
بازار آزاد با عرضه خودرو در بورس کالا مطرح هست، به طور قطع بهترین 

راهکار برای جلوگیری از نوسان قیمت این است که قیمت خودرو باید در 
حاش��یه بازار یا در بورس تعیین ش��وند، بر همین مبنا خودروهای با تیراژ 
بالای��ی که تقاضای بیش��تری را به خود جذب می کنن��د می توانند از این 

طریق بازار را متعادل کنند.
امیرحسن کاکایی با تاکید بر اینکه زیان انباشته خودروسازها در دو سال 
گذش��ته به 60 هزار میلیارد تومان رس��یده است، تصریح کرد: باید توجه 
داش��ت که تولید قطعات برای تیراژ بالای خودرو نیازمند س��رمایه گذاری 
زیادی اس��ت و وقتی خودروس��ازها با زیان انباش��ته روبه رو هس��تند این 
امکان پذیر نیس��ت و از طرف دیگر هر چند وقت یک بار سیاس��ت گذاران 
برای تعیین قیمت خودرو دس��تورالعملی گنگ اعلام می کنند برای نمونه 
ش��ورای رقابت فرمولی که برای قیمت گذاری تعیین کرده برمبنای تورم 
بخشی است که توسط اعلامی بانک مرکزی ابلاغ می شود، اما برخی مواقع 
قیمت گذاری زمانی انجام می ش��ود که هنوز بان��ک مرکزی تورم را اعلام 
نکرده و یا این قیمت گذاری با تورم موجود تناس��بی ندارد به همین دلیل 

زیان خودروسازها ادامه دارد.
کاکایی با اشاره به اینکه در یک سال گذشته طراحی خودروهای جدید 
در کش��ور آغاز شده است، گفت: در سال قبل از تحریم ها حدود 50 مدل 
خودروی خارجی در کشور مونتاژ می شد و بعد از تحریم ها و عدم همکاری 
خارجی ه��ا با ای��ران تولید این بخش کاهش یافت که بعد از ازس��رگیری 
همکاری ه��ای خارجی می تواند تولید خ��ودرو در این بخش را فعال کرد، 
البته نباید نادیده گرفت که در سال های اخیر ایران در بومی سازی برخی 
قطعات خودرو موفق عمل کرده اس��ت و ادامه این روند می تواند ایران به 

تحقق اهداف این بخش نزدیک کند.

تاثیر بومی سازی در صنعت خودرو
همچنی��ن مش��اور خودرویی وزیر س��ابق صنعت، مع��دن و تجارت در 
گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری موج، با اشاره به اینکه اقداماتی که در زمینه 
بومی سازی قطعات خودرو در دستور کار است در بلندمدت می تواند روی 
تولید تاثیر بگذارد، اما در کوتاه مدت نقشی در صنعت خودرو ندارد، گفت: 
تکنولوژی صنعت خودرو در تمام دنیا در حال پیشرفت است و نمی توان به 
تکنولوژی های قبلی اکتفا کرد بنابراین همکاری با خودروسازهای خارجی 

را نباید نادیده گرفت.
سعید مدنی با بیان اینکه قیمت دستوری یکی دیگر از دلایل دو قیمتی 
ش��دن خودرو در کشور اس��ت، تصریح کرد: زمانی که عده ای می توانند با 
قیمت کارخانه خودرو بخرند و در بازار آزاد به قیمتی بالاتر بفروشند این به 
معنای رانت اس��ت و تا زمانی که این مسئله وجود دارد خودروسازها زیان 
می بینند و دلال ها س��ود می کنند، از این رو دولت سیزدهم باید در مسیر 
آزادس��ازی قیمت ها حرکت کند تا پای دلال ها کوتاه شود و اگر این اتفاق 
بیفتد فقط تقاضای موثر در بازار باقی می ماند و بعد از مدتی قیمت خودرو 

در بازار متعادل خواهد شد.
سیاست های جدیدی برای عرضه خودرو

همچنی��ن عضو هیأت رئیس��ه کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
در گفت وگ��و ب��ا خبرنگار خبرگزاری موج، با اش��اره ب��ه اینکه در طرح 
س��اماندهی برای بازار خودرو مجلس سیاست های جدیدی برای عرضه 
خودرو در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت، گفت: در این طرح با استفاده 
از س��ازوکارهایی قیمت در بورس با سقفی مشخص و متناسب با قیمت 

کارخانه تعیین می شود.

دلیل گرانی 25 تا 40 میلیونی خودروی ایرانی

 وزیر پیشنهادی صنعت تولید خودرو را 2 برابر می کند
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اخبار

بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق هرمزگان گفت: با افزایش مصرف برق ، بار شــبکه به 2 هزارو 509 

مگاوات افزایش یافت و به مرز هشدار رسید.
مهندس هاجر عبدی افزود: رشــد مصرف بــرق در روزهای اخیر و 
همچنین تداوم اســتقرار هوای گرم در استان در روزهای آینده، پیش 

بینی می شود، مصرف برق رکوردهای جدید ثبت کند.
وی اضافه کرد: عبور از این شــرایط نیازمند همکاری همه مشترکان 
اســت.در صورت همکاری مشــترکین و خاموش نمــودن لوازم برقی 

پرمصرف در ساعات اوج بار کمک زیادی به تداوم جریان برق می کند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق در ادامه گفت: مشترکین خانگی 
با مصرف 70 درصدی در شــبکه توزیع برق، نقش تعیین کننده ای در 

جلوگیری از خاموشی و حفظ پایداری شبکه دارند.
عبدی اظهار داشت: عمده مصرف برق خانگی در فصل تابستان مربوط 
به کولر و لوازم سرمایشی است در صورتی که مشترکین در ساعات اوج 
بار کولرهای اضافه را خاموش و استفاده از لوازم پرمصرف برق را به ساعت 

غیرپیک موکول کنند بار شبکه خانگی 30 درصد کاهش می یابد. این 
میزان کاهش کمک می کند شــبکه به حالت پایداری کامل برســد و 

مشکلی بابت تامین برق نداشته باشیم.
عبدی اضافه کرد: در حال حاضر تراز مصرف برق با تولید همخوانی 
ندارد و مصرف بیش از توان تولید است.اگرچه با همکاری صنایع استان 

بخشــی از کمبود تولید برق جبران شده اما در صورتی که مشترکین 
مدیریــت مصرف را جدی نگیرند، ناچار خواهیــم بود برای جلوگیری 

افزایش نامتعارف بار و فروپاشی شبکه برنامه خاموشی اعمال کنیم.
به گفته وی، مصرف برق استان به صورت روزانه پایش می شود و به 
مشترکین پرمصرف بویژه ادارات و واحدهای صنعتی که بیش از الگوی 
مجاز، برق مصرف می کنند اخطار داده می شود. در صورت عدم توجه 
این مشــترکین به اخطارهای صادر شــده، برق آنها در ساعات اوج بار 
قطع می شــود. مهندس عبدی همچنین گفت: امسال حدود 8 هزار 
مشترک کشاورزی با این شرکت تفاهم نامه همکاری امضا کرده اند. در 
این طرح کشاورزانی که از الکتروپمپ استفاده می کنند در ساعات اوج 
بار موظف به خاموش نموده پمپ های برقی خود هستند. سایر بخش 
های کشاورزی مانند مزارع پرورش آبزیان باید در ساعات اوج بار مصرف 
خود را به میزان مشــخص شده ای کاهش دهند. مصرف کشاورزان در 
پایان دوره مورد پایش قرار می گیرد و به میزان همکاری به آنها پاداش 

تعلق می گیرد.

قم- خبرنگار فرصت امروز: سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری 
قم گفت: ازجمله اقدامات شــاخص ســازمان، آماده ســازی پنج پارک 
موضوعی هوش و کنجکاوی، پارک صوت، پارک نور، پارک انرژی و پارک 

فیزیک بوده که در دستور کار قرار گرفته است.
ســید محمد موســوی منش در گفت وگویی ، با اشــاره به اهمیت 
نورپردازی المان های شهری در جهت نشاط اجتماعی اظهار داشت: در 
ســال 99 در این زمینه ۱7 پروژه با اعتبــاری بالغ بر 33 میلیارد ریال 
پیش بینی شده بود که در کلیه مناطق تلاش کردیم کار را به بهترین نحو 
انجام شود. وی با اشاره به انجام نورپردازی فاز دوم پل شهدای 72 تن، 
پل معصومیه و زیرگذر طباطبایی ابراز کرد: نقش برجسته های انجام شده 
سطح شهر در سال گذشته بالغ بر ۱۱ میلیارد و 330 میلیون ریال هزینه 
در برداشته است.  سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم ضمن اشاره 
به انجام فاز نخست نورپردازی رمپ جهتی و روشنایی زیرگذر حضرت 
حمزه در ســال ۱398 و دو رمپ میدان در سال ۱399 ابراز کرد: تعداد 

88 پروژه در ســطح شهر وجود دارد که با توجه به قراردادهای تعمیر و 
نگهداری، تمام پروژه ها فعال و عملیاتی شده و به صورت روزانه از آن ها 

نگهداری می شود.
وی با تأکید بر نصب المان پروانه در قالب تعداد 200 پروانه در سطح 

شــهر افزود: در باغ پرندگان حجم زیــادی از اقدامات اعم از موضوعات 
بازیافتی، نوستالژی، فکری و هایتک توسط این سازمان انجام شده است.

موســوی منش با بیان نصب المان انقلاب در ابتدای خیابان انقلاب 
اذعان کرد: با توجه به قرار گرفتن خیابان ارم در مجاورت بازار و راســته 
مشــاغل ســنتی، المان مرد ســوهان پز، مرد کفاش، قالیباف و مسگر 

نصب شده است.
وی با اشاره به همکاری سازمان زیباسازی با باغ موزه دفاع مقدس در 
زمینه فضاسازی تصریح کرد: سال گذشته نخستین و دومین سمپوزیوم 
سردیس شهدا برگزار که ۱2 سردیس در سمپوزیوم اول و چهار سردیس 

در سمپوزیوم دوم انجام شده است.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم نصب المان شهید زین الدین 
در افتتاح بوســتان زین الدیــن را موردتوجه قــرار داد و افزود: در زمره 
المان های مناسبتی سردیس های مختلف ازجمله سردیس مربوط به ماه 

مبارک رمضان و نیمه شعبان طراحی و به روزرسانی می شود.

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی گلســتان از اجرای طرح ابتکاری تأمین مسکن جوانان در 
استان خبر داد و گفت: تا پایان امسال سه هزار و 500 واحد مسکونی 

برای زوج های جوان در روستاهای استان ساخته می شود.
سیدمحمد حســینی اظهار داشت: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
متولی اصلی تولید و عرضه مســکن در روســتاها است و در قالب 
رویکرد جدید ســعی می کنیم به جای اینکه منتظر مردم بمانیم، 

خودمان به سراغ اقشار مختلف برویم و برای آنها خانه بسازیم.
وی گفت: یکی از طرح های ابتکاری استان گلستان که با موافقت 
بنیاد مســکن انقلاب اسلامی امســال به صورت پایلوت در استان 

گلستان اجرا می شود، طرح تأمین مسکن برای جوانان است.
 این طرح در صدد تحقق رویای جوانان و علاقه مندان ســکونت 
در روستاها است و ما شرایط را برای ماندگاری جمعیت در روستاها 
فراهم می کنیم. مدیرکل بنیاد مسکن استان با اشاره به اهداف اجرای 
این طرح بیان داشت: ماندگاری جمعیت در روستاها، جلوگیری از 

مهاجرت و همچنین مهاجرت معکوس به روســتاها، کنترل قیمت 
زمین و مســکن در روستاها، حفظ و احیای روســتاها و تولیدات 
روســتایی در حوزه های کشــاورزی و صنایع دستی، جلوگیری از 
حاشــیه نشینی در شهرهای بزرگ، جلوگیری از ساخت و سازهای 

غیرمجاز و غیره از پیامدهای اجرای این طرح خواهد بود.
وی گفت: حدود ۱7 هزار نفر از مردم اســتان در طرح مســکن 
جوانان ثبت نام کردند که در گام نخست این طرح را در 200 روستا 
اجرایی می کنیم.  ما معتقدیم چراغ امید برای خانه دار شدن در دل 
این ۱7 هزار خانواده روشن شده و بنیاد مسکن همه تلاش خود را 

برای ساخت مسکن این خانواده ها به کار می گیرد.
حسینی اضافه کرد: 900 میلیارد تومان اعتبار برای تأمین مسکن 
جوانان استان پیش بینی شــده و 400 هزار مترمربع زمین نیز در 
200 روستایی که در اولویت اجرای این طرح قرار دارند، تملک شده 
است. وی درباره اولویت بندی روستاها گفت: در استان 933 روستای 
بالای 20 خانوار جمعیت داریم که سعی کردیم در اجرای این طرح 

اولویت را به روســتاهای بزرگ که در حاشیه شهرها واقع شده اند و 
ظرفیت مهاجرفرستی دارند، دادیم.

مدیرکل بنیاد مسکن استان ابراز امیدواری کرد: تا پایان امسال 3 
هزار و 900 واحد مسکونی ویژه جوانان در روستاهای استان ساخته 
شــود و به بهره برداری برســد. وی همچنین با اشاره به روش های 
ساخت این واحدهای مســکونی اظهار داشت: این واحدها به دو رو 
)خودمالکی و بنیاد ســاخت، احداث خواهند شد. خودمالکین ثبت 
نام کرده در این طرح با مراجعه به شعب بنیادمسکن، از خدمات این 
طرح که تسهیلات قرض الحسنه ۱00 میلیون تومانی است برخوردار 
شوند.  در طرح بنیاد ساخت نیز 230 میلیون تومان تسهیلات پیش 
بینی شده است. حســینی گفت: برای تأمین اراضی موردنیاز برای 
احداث این واحدهای مســکونی از اراضــی در اختیار بنیاد، اراضی 
بلااستفاده دستگاه های اجرایی، تملک اراضی ملی حاشیه روستاها 
طبق ماده 4 قانون ساماندهی تولید و عرضه مسکن، الحاق به بافت 

اراضی واقع در محدوده روستاها و غیره استفاده می کنیم.

آذربایجان شــرقی – ماهان فلاح: شــهردار منطقه 8 تبریز از 
تلاش شــهرداری این منطقه برای کاهش ترافیک در بافت تاریخی و 
فرهنگــی تبریز، با اجرای پارکینگ هــای مکانیزه خبر داد. علی مدبر 
با اعلام این خبر اظهار کرد: شــهرداری منطقه 8 تبریز بر آن اســت 
تا با احداث پارکینگ های مکانیــزه، ایجاد محدودیت های ترافیکی و 
خودرویــی، تعریض و افزایش پیاده روهــا و حذف پارکبان ها، محدوده 
مرکزی شهر را انســان محور نموده و مرکز تعاملات مردمی و مناطق 

تاریخی را برجسته تر سازد.
مدبر با بیان اینکه منطقه تاریخی - فرهنگی تبریز منطقه ای اســت 
که شاید از نظر وسعت و جغرافیا در کوچک ترین منطقه شهر واقع شده 

باشد، اما از نظر حوزه اقتصادی، تجاری، اداری و مرکزی، مهم ترین نقطه 
به شمار می آید، و پرترددترین و پرترافیک ترین منطقه شهر می باشد 
که در نظر داریم برای کنترل و کاهش ترافیک در معابر ســطح حوزه، 
چندیــن پارکینگ مکانیزه با ارتفاع مجاز بافت تاریخی احداث نمائیم. 
وی افزود: در این راســتا چندین محل مناسب برای احداث پارکینگ 
مکانیزه در ســطح منطقه 8 تبریز را شناسایی نموده و با کمک بخش 
خصوصی به زودی عملیات اجرایی شان را آغاز خواهیم کرد.علی مدبر 
در پایان اظهار امیدواری کرد با اجرای پارکینگ های مکانیزه در معابر 
سطح حوزه شاهد کاهش بار ترافیکی بوده و عبور و مرور شهروندان به 

سهولت امکان پذیرد.

اهواز- شــبنم قجاوند: مدیر بازار برق شــرکت برق منطقه ای 
خوزستان گفت: میزان برق تولیدی استان در چهار ماه گذشته از سال 
جاری کاهش ۶ درصدی را نشــان می دهد و انرژی مصرفی، حدود ۱3 

درصد افزایش داشته است.
فرامرز شادفر بیان کرد: ۱5 هزار و 205 گیگاوات ساعت در چهارماهه 
نخست جاری در خوزستان برق تولید شده که در مقایسه با سال قبل، 

کاهش ۶ درصدی را نشان می دهد.
وی افزود: از این میزان تولید 33.7 درصد به وسیله نیروگاه های برق 
آبی، ۶4.9 درصد توســط نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی و ۱.4 

درصد برق تولیدی نیروگاه های تولید پراکنده بوده است.
مدیــر بازار برق شــرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: از 
9 هزار و 8۶0 گیگاوات ســاعت برق تولیدی نیــروگاه های حرارتی و 
سیکل ترکیبی )۶4.9 درصد(؛ سهم نیروگاه های بخش دولتی )رامین 
و ماهشهر( 42 درصد و ســهم نیروگاه های بخش خصوصی ) زرگان، 

آبادان، خرمشهر، شهدای پیروز بهبهان و فجر( 58 درصد بوده است.
شــادفر با بیان اینکه پیک تیر ماه ۱400 به میــزان 8 هزار و 489 
مگاوات بوده که نســبت به پیک بار سال قبل ۱.32 درصد رشد داشته 
اســت، افزود: انرژی مصرفی در این بازه زمانی ۱۶ هزار و 55۶ گیگاوات 
ســاعت بوده که نشــان دهنده حدود ۱3 درصد افزایش مصرف انرژی 

نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
وی تاکید کرد: به منظور افزایش قابلیت اطمینان شــبکه و استفاده 
بهینه از انرژی الکتریکی و با توجه به رشــد بســیار بالای بار و انرژی 
مصرفی، مدیریت مصرف برق و جابجایی مصارف غیر ضروری از ساعات 
اوج مصرف ســاعت )۱4 تا ۱8 و 2۱ تا 22( به سایر ساعات شبانه روز 

توسط کلیه مصرف کنندگان امری لازم و ضروری است.

مدیرعلمل شرکت توزیع نیروی برق:

بار شبکه توزیع برق هرمزگان از مرز هشدار فراتر رفت

احداث 5 پارک موضوعی در قم در سال جاری

برگزاری لیگ رباتیک در حوزه های مختلف شهری

۳5۰۰ واحد مسکونی ویژه جوانان تا پایان امسال در استان گلستان ساخته می شود

شهردار منطقه ۸ تبریز خبر داد؛

احداث پارکینگ های مکانیزه برای کاهش ترافیک محدوده مرکزی شهر

تداوم کاهش تولید و افزایش مصرف برق در خوزستان

جامعه باید به دنبال مهارت و حرفه آموزی باشد
همدان- فاطمه اعظمی: در جامعه باید فرهنگ سازی ایجاد شود تا مردم نسبت به 
آموزش مهارت توجه بیشتری داشته باشند و به دنبال توسعه مهارت و حرفه آموزی باشند. 
مدیر کل فنی و حرفه ای استان با بیان اینکه ما در امر آموزش  قافیه را به مدرک گرایی 
باخته ایــم، گفت: ما به افراد آچار به دســت و پنجه ماهر نیاز داریــم، صرفا با مدرک و 
مدرک گرایی اشتغال ایجاد نخواهد شد. وهب مختاران ادامه داد: هر چقدر مهارت گرایی 
را تقویت کنیم افراد بیشتری وارد بازار کار و اشتغال خواهند شد و باید فرهنگ سازی در 
جامعه ایجاد شود تا مردم نسبت به آموزش مهارت بیشتر توجه کنند و صرفا به دنبال 
افزایش مدرک دانشگاهی برای جوانان نباشیم بلکه به دنبال مهارت و حرفه آموزی آنها باشیم. مختاران تصریح کرد: وقتی ما همچنان برای 
رشته های دانشگاهی تبلیغ و سرمایه گذاری می کنیم تا استاد تربیت شود و دروس نظری را آموزش دهد به همان نسبت فنی گرایی در جامعه 
کاهش می یابد. در حالی که جامعه امروز نیاز به افرادی با مهارتهای مختلف دارد. برنامه ریزی درست امروز ما خروجی آینده را رقم خواهد زد.

بیش از 4 هزار کیلومتر از خطوط گاز در گیلان نشت یابی شد
رشت- خبرنگار فرصت امروز: با هدف حفظ ایمنی خطوط و پایداری جریان گاز 
مشترکین گاز طبیعی، در تیرماه سال جاری 4 هزار و ۶4 کیلومتر از خطوط شبکه گاز 
در استان گیلان بازرسی و نشت یابی شده است. به گزارش روابط عمومی گاز گیلان، 
حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز اســتان گیلان با اشاره به افزایش روز افزون طول 
خطوط تغذیه و توزیع گاز در استان گیلان گفت: بازرسی فنی و نشت یابی مستمر برای 
افزایش ایمنی خطوط و انتقال پایدار گاز به مشترکین و مصرف کنندگان گاز طبیعی 
امری بســیار ضروریست.  وی با بیان این مطلب اظهار داشت: هم اکنون گیلان دارای 
بیش از 2۱ هزار و 400 کیلومتر شــبکه گازدار در سراســر استان می باشد که از این میزان 4 هزار و ۶4 کیلومتر در تیرماه امسال مورد 
بازرسی و نشت یابی دوره ای قرار گرفته است. مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان گفت: عملیات نشت یابی در تیرماه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 2۱ درصد رشد داشته و در نوع خود یک رکورد محسوب می شود که این امر نشان از توجه ویژه امور بازرسی 
فنی این شرکت درجهت کاهش خطرات و افزایش سطح ایمنی و پایداری جریان گاز مشترکین می باشد. حسین اکبر با بیان اینکه عملیات 
نشت یابی بر اساس برنامه زمان بندی در شهرهای مختلف استان در حال اجراست است، گفت: مطابق برنامه ریزی در تیرماه امسال ۱0 
شهر احمدسرگوراب، آستارا، پره سر، چاف و چمخاله، رستم آباد، سیاهکل، شفت، فومن، گوراب زرمیخ و بخشی از شهر رشت مورد نشت 
یابی گاز قرار گرفته اند. وی همچنین درخصوص نشت یابی از سایر تاسیسات گاز در استان گفت: در ماه گذشته 3۱۶ ایستگاه، 94 هزار و 

23۶ علمک و انشعاب و همچنین 93 مورد شیر زیرزمینی بارزسی و نشت یابی شده است.

فعالیت ۲۲ شناور با قابلیت آتشخواری در بنادر استان بوشهر
بوشهر- خبرنگار فرصت امروز: معاون دریایی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: با استقرار شناور آتشخوار »فرهام « در 
بندر گناوه ظرفیت اطفاء حریق های دریایی در بندر گناوه ارتقاء یافت. به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر، 
محمدقاسمی در تشریح این خبر اظهار داشت: با توجه به فعالیت حدود 500 شناور سنتی در بندر گناوه در این راستا به منظور ارتقا ایمنی 
شناور آتشخوار »فرهام« در بندر گناوه مستقر شد. وی بیان کرد: شناور مذکور با طول 24 متر، ۱.5 متر آبخور و سرعت ۱5 نات از ظرفیتی 
قابل توجه برای مهار آتش سوزی های احتمالی برخوردار است وی ادامه داد: این شناور آتشخوار دارای تجهیزات پیشرفته اطفا حریق از جمله 
ظرفیت پمپ آتش نشانی به میزان ۱0 هزار لیتر بر دقیقه، ظرفیت ۶ هزار لیتر فوم در موتورخانه، ۱2 کانکشن با فشار ۱0 بار برای وصل 
کردن لوله های آتش نشانی و مهار آتش، سیستم مه پاش اطراف شناور و دارای کانکشنهای 4.۶ اینچی جهت اتصال به هیدرات های اسکله و 
با قابلیت های مانور بالا است. قاسمی با اشاره به اینکه اسکله بندر گناوه از سیستم و تجهیزات ایمنی و آتش نشانی برخوردار است، اظهار داشت: 
پیش از این نیز شناور آتش خوار آزادی 3 در این بندر مستقر بوده که اکنون با استقرار شناور آتشخوار جدید تعداد این شناورها در گناوه به 
2 فروند افزایش پیدا کرد. وی با اشاره به اینکه 22 شناور در استان بوشهر از قابلیت آتشخواری برخوردار هستند، یادآور شد: سهم هر کدام از 
بنادر بوشهر، گناوه، دیلم، عسلویه، کنگان، دیر، خارگ و بوالخیر و عامری از شناورهای آتشخوار به ترتیب ۶، 2، ۱، ۶، ۱، 2، ۱ و 3 فروند است.

استان قزوین پایلوت کشوری مدیریت ارتباط با مشتریان آب و فاضلاب شد
قزوین- خبرنگار فرصت امروز: به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قزوین، با پیشتازی در راه اندازی و موفقیت سامانه 
مدیریت ارتباط با مشتریان )CRM(  در این شرکت، از سوی دفتر فن آوری اطلاعات و امنیت فضای مجازی وزارت نیرو، استان قزوین به 
عنوان پایلوت کشوری این طرح معرفی شد. به گزارش روابط عمومی، داراب بیرنوندی با اعلام این مطلب افزود: این اقدام حاصل تلاشهای بی 
وقفه همکاران ما در معاونت در آمد و خدمات مشترکین ،دفتر فن آوری اطلاعات و دفتر ارتباط با مشتریان شرکت آب و فاضلاب بوده است. 
وی افزود:  سامانه مذکور تسهیل و تسریع در خدمت رسانی به مردم را در پی داشته و خدمات 22 گانه شرکت را بر اساس عقد قرارداد با دفاتر 
پیشخوان دولت ارائه می دهد. بیرنوندی تصریح کرد: در حال حاضر بانک اطلاعاتی امور مشترکین شرکت، از چهار درگاه متنوع شامل سایت 
اینترنتی، دفاتر پیشخوان، سامانه ۱22 و تلفن همراه مشترکین تغذیه شده و به تناسب درخواست هر مشترک خدمات می دهد. وی ادامه داد: 
در یک اقدام نوین از سامانه احراز هویت سازمان ثبت احوال کشور و درگاه بانکی شاپرک نیز بهره گیری شده تا کلیه امور به صورت متمرکز 
و با سرعت بیشتری صورت گیرد. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قزوین متذکر شد: امکان مشاهده، چاپ و پرداخت قبوض آب بها 
از طریق درگاه شاپرک، مشاهده سوابق کنتور، تولید کارتابل شخصی برای مشترکین، احراز هویت، امکان ثبت درخواست و ارسال مدارک، 
نظرسنجی و ارسال اعلام قطعی ها از جمله خدمات سامانه مدیریت ارتباط با مشتریان )CRM( است. گفتنی است مشترکین جهت بهره 
گیری از خدمات مذکور می توانند به سایت شرکت آب و فاضلاب استان قزوین به آدرس WWW.ABFAQAZVIN.IR مراجعه کنند.

معاون مدیر کل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( خبر داد:
پرداخت وام 4۰ میلیون تومانی به ۲۰ رسته شغلی

همدان- سمیه اعظمی: ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، یکی از نهادهای حاکمیتی 
است که تحت فرامین مقام معظم رهبری فعالیت می کند. این ستاد در سال ۱3۶8 به 
فرمان امام )ره( تأسیس شد. اجرای اصل 49 قانون اساسی اصلی ترین وظیفه این نهاد 
می باشــد. این نهاد طی سال های اخیر با دو هدف پیشرفت و محرومیت زدایی با الویت 
مناطق محروم کشور به فعالیت خود ادامه می دهد. معاون مدیر کل ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( در اســتان همدان در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 900 شــغل در 
شهرستان اسدآباد و نهاوند ایجاد کرده ایم، گفت: ملایر، تویسرکان و کبودرآهنگ نیز در 
سال ۱400 جز برنامه های اشتغالزایی بنیاد برکت قرار گرفته اند. علی چهاردولی در ادامه افزود: برای 20 رسته شغلی، در روستاها وامهای 40 
میلیون تومانی با 4 درصد سود و تنفس یک ساله پرداخت شده است که این رسته ها شامل پرورش دام سبک و سنگین، پرورش شترمرغ، 
بوقلمون و ماکیان، قارچ، زنبور داری و گلخانه و مشاغل خدماتی، مانند صنایع دستی، سوپر مارکت، پیرایش و لوازم خانگی، کشت گیاهان 

دارویی و موسیر است.

روزانه 14 هزار مرسوله پستی در استان مرکزی جابجا می شود
اراک- فرناز امیدی: مدیر کل پست استان مرکزی اظهارداشت: 45 تا 50 درصد ترافیک مرسولات پستی استان نسبت به سال گذشته 
به سبب آشنایی بیشتر مردم با خدمات پست افزایش یافته است. عباسی افزود: ترافیک جابجایی مرسولات و افزایش خریدهای اینترنتی 
شهروندان در پی شیوع کرونا از عوامل افزایش مرسولات پستی در این استان است. وی ادامه داد: بیشترین تبادل پستی استان مرکزی با 
استان های تهران، اصفهان، گیلان، همدان و مازندران است. مدیر کل پست استان مرکزی گفت: استقبال مردم به استفاده از بستر فضای 
مجازی در شــیوع کرونا باعث شــده تا خرید اینترنتی ۶3 درصد در استان مرکزی افزایش یابد. عباسی افزود: اداره کل پست این استان 
در 2 ماه متوالی سال گذشته برای اولین بار رتبه برتر کیفیت خدمات را در بین استان ها کسب کرد. مدیرکل پست استان مرکزی بیان 
داشت: توزیع به موقع مرسولات، رعایت منطقی مدت سیر محموله ها، میزان توزیع موفق و مدت قابل قبول زمان پاسخگویی به شکایات 
از مهمترین شاخص های این ارزیابی بوده است. عباسی درپایان خاطرنشان کرد: 322 واحد پستی شهری و روستایی در استان مرکزی 

فعالیت دارند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبرداد: 
واکسیناسیون ۳۲ درصد از افراد بالای 1۸ سال در استان 

ساری – دهقان : رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران، درصد افرادی که تاکنون 
واکســن دریافت کردند را 32 درصد عنوان کرد که بالای ۱8 سال هستند. به گزارش 
خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی، دکتر سید عباس موسوی در ارتباط تصویری 
زنده با برنامه "تیتر امشب" شبکه خبر با بیان اینکه در مازندران مشاغل مختلف فعالیت 
دارند و مراســمات و دورهمی ها برپاست، میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در این 
استان را کمی بیشتر از 50 درصد اعلام کرد. این مسوول از اوضاع اسفناک کرونایی در 
مازندران که به مراتب بدتر از ســایر استان ها و به ویژه استان تهران است، دلیل چنین 
شرایطی را در معیارهای تعداد افراد مشکوک به کرونا و کرونای قطعی عنوان کرد که هر دو به طرز معناداری بسیار بالاتر از سایر استانهاست. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران باتوجه به اینکه پیک پنجم کرونا در کشور قابل مقایسه با دفعات پیش نیست و میزان سرایت پذیری 
ویروس دلتا فوق العاده بالاست، این را هم گفت که تصمیمات ستاد کرونا در استان را به دلیل سرعت بیماری، آنطور که باید، به پیش نبردیم. 
دکتر موسوی با اعلام اینکه در حال حاضر 3 هزار و 200 بیمار بستری دائم و بیشتر از این میزان نیز بیمار بستری موقت در بیمارستان ها 

داریم، به بیانی دیگر عنوان کرد که این رقم، بیشتر از ۶ هزار تخت بیمارستانی در استان است.

آذربایجان شرقی - فرصت امروز: شــهردار منطقه 8 تبریز در 
نشست مشــترک با ارکان انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های 
سراسری استان آذربایجان شــرقی به تشریح عملکرد منطقه تاریخی 

فرهنگی تبریز پرداخت.
علی مدبر ضمن خیرمقدم به اعضای هیات مدیره و بازرسان انجمن 
صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری استان آذربایجان شرقی، 
به ســوالات آنان در حوزه های شهری و خدماتی، پاسخ  داده و اقدامات 

انجام گرفته در این راستا را تشریح کرد.
مدبر در این نشســت مشترک، به اقدامات عمرانی شهرداری منطقه 
8 تبریز از قبیل توســعه معابر پیاده راهی از قبیل سنگ فرش شفائیه، 
پیاده راه امین و مســیر پهنه فرهنگی تبریز اشــاره کــرده و از تلاش ســنگفرش معابر بازار تاریخی تبریز، سنگ فرش کوچه استاد شهریار، 

شــهرداری منطقه 8 تبریز برای انسان محور کردن بافت تاریخی شهر 
خبر داد.

مدبر افزود: در کنار توســعه معابر پیاده راهی منطقه تاریخی شهر، 
مرمت خانه های تاریخی شهر را نیز آغاز کرده ایم که طی ماه های اخیر 
عملیات مرمتی به همراه استحکام بخشی خانه تاریخی کلکته چی و فاز 
دوم خانه تاریخی علی مسیو و ختایی را آغاز نموده که به جدیت توسط 

معاونت فنی و عمرانی منطقه 8 تبریز در حال اجرا می باشد.
شهردار منطقه 8 تبریز در پایان از تدوین برنامه 5 ساله برای هویت 
بخشی بافت تاریخی شهر در کنار اجرای پروژه های بازآفرینی شهری در 
بلوک های فرسوده منطقه خبر داد و اظهار امیدواری کرد طی سالهای 

آتی، آینده درخشانی برای بافت تاریخی شهر شاهد باشیم.

در نشست مشترک با ارکان انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری اعلام شد؛

اجرای پروژه های متعدد هویت بخشی در منطقه تاریخی فرهنگی تبریز
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به قلم: اندرو گازدکی
Micro Acquire کارشناس کسب و کار و مدیرعامل موسسه

ترجمه: علی آل علی

راه اندازی اس��تارت آپ به اندازه کافی کار سختی هست. 
بس��یاری از اس��تارت آپ ها در همان سال ابتدایی شروع به 
کار با شکس��ت مواجه می ش��وند. براساس گزارش موسسه 
اس��تارت آپ ژن��وم، 90 درصد از اس��تارت آپ ها در س��ال 
ابتدایی ش��روع به کارش��ان با شکس��ت رو به رو می شوند. 
با این حس��اب توجه به عرصه استارت آپ به عنوان یکی از 

حوزه های به شدت خطرناک ایده بدی نخواهد بود. 
وقتی راه اندازی اس��تارت آپ امر بسیار سختی محسوب 
می شود، شاید بهترین ایده خرید آن باشد. اگر شما سرمایه 
مناس��بی در اختیار داشته باشید، خرید یک استارت آپ از 
راه اندازی اش بسیار مطمئن تر خواهد شد. به هر حال شما 
با چنین کاری از دردسرهای نجات کسب و کارتان در سال 
اولش خلاص می شوید. اینطوری شاید زمان بیشتری برای 

کار بر روی گسترش استارت آپ تان داشته باشید. 
بدون تردید صحبت کردن درباره خرید یک اس��تارت آپ 
بسیار ساده تر از اجرای آن است. بسیاری از کارآفرینان در 
عمل تمایلی برای فروش استارت آپ شان ندارند. همچنین 
گردآوری سرمایه مناس��ب برای خرید یک استارت آپ هم 

به اندازه کافی سخت و دشوار خواهد بود. 
نکته مهم در مورد خرید استارت آپ تمایل هرچه بیشتر 
کارآفرینان در سراسر دنیا برای خرید استارت آپ است. شما 
با چنین کاری به بهترین ش��کل ممکن امکان تاثیرگذاری 
بر روی مخاطب هدف تان را خواهید داش��ت. بس��یاری از 
برنده��ا در ای��ن میان در تلاش ب��رای تاثیرگذاری بر روی 
مخاطب هدف ش��ان به دنبال خرید یک استارت آپ موفق 
و حرفه ای هس��تند. این امر علاوه بر فراهم س��ازی شرایط 
موفقیت در بازار امکان اس��تفاده از تجربه توسعه دهندگان 
قبلی اس��تارت آپ موردنظ��ر را نیز به همراه دارد. ش��ما با 
چنین کاری به س��اده ترین شکل ممکن امکان تاثیرگذاری 

بر روی مخاطب هدف تان را پیدا می کنید.
تصمیم گیری درباره اینکه چه زمانی باید به دنبال خرید 
یک اس��تارت آپ به جای راه اندازی اش باشید، کار ساده ای 
نیست. بس��یاری از افراد در این مس��یر تصمیم گیری های 
اشتباهی را ساماندهی می کنند. درست به همین خاطر در 
بسیاری از مواقع با مشکلات بسیار زیادی مواجه می شوند. 
ش��ما فقط در صورت��ی که خرید یک اس��تارت آپ بهترین 
گزینه باش��د، باید اقدام به اس��تفاده از آن نمایید، در غیر 
این صورت ش��اید هیچ شانس��ی برای تاثیرگذاری بر روی 

مخاطب هدف تان پیدا نکنید. 
هدف اصلی در مقاله کنونی بررس��ی زمان مناسب برای 
خرید یک اس��تارت آپ به جای تلاش ب��رای راه اندازی اش 
اس��ت. در ادامه برخی از نکات مهم در این راس��تا را مورد 
بررسی قرار خواهیم داد. شما با استفاده از نکات مورد بحث 
امکان تصمیم گیری درست درباره خرید یک استارت آپ را 

خواهید داشت. 
فقدان مهارت کافی یا انگیزه برای ایجاد استارت آپ

همه کارآفرین��ان به یک اندازه درباره راه اندازی کس��ب 
و کار ش��ور و علاق��ه ندارند. برخ��ی از کارآفرینان به طور 
مداوم درباره راه اندازی اس��تارت آپ تردی��د دارند. این امر 
شامل مشکلات مربوط به راه اندازی کسب و کار و احتمال 
شکست خوردن اس��ت. بنابراین ش��اید کارآفرینی سال ها 
برای راه اندازی اس��تارت آپش با دغدغه های ذهنی دست و 
پنجه نرم کند. اگر ش��ما در این میان به جای دردسرهای 
بیشتر به دنبال خرید یک استارت آپ باشید، روند ورودتان 
به دنیای کارآفرینی بس��یار س��اده تر از ه��ر زمان دیگری 

خواهد شد. 
تلاش برای س��اختن هم��ه چیز از صفر ذهنیت بس��یار 
خوبی است، اما گاهی اوقات چنین ذهنیتی برای شما هیچ 
کارب��ردی به همراه ن��دارد. بنابراین باید در عمل واقع بینی 
را چاش��نی کارتان کنید، در غیر این صورت ش��اید پس از 

سال های سال هم شانسی برای ورود به بازار پیدا نکنید. 
انگی��زه کافی ب��رای راه اندازی اس��تارت آپ یکی دیگر از 
مشکلات اساسی برای کارآفرینان محسوب می شود. امروزه 
بس��یاری از کارآفرین��ان انگیزه کافی ب��رای راه اندازی یک 
اس��تارت آپ را ندارند. این امر در اغلب اوقات موجب عقب 
ماندن یک کارآفرین از رقبایش می ش��ود. بهترین ایده در 
این میان خرید یک اس��تارت آپ و قرار گرفتن در ش��رایط 
مدیری��ت کس��ب و کار اس��ت. اینطوری تم��ام تردیدها و 
احساسات تان نسبت به فقدان انگیزه برای راه اندازی کسب 
و کار از بی��ن م��ی رود. اف��راد وقتی در متن ی��ک کار قرار 
بگیرند، به خوب��ی مهارت های لازم را نیز کس��ب خواهند 
کرد. بنابراین ش��اید تنها نیاز شما در این بخش خرید یک 

استارت آپ باشد. 
کمبود زمان برای راه اندازی استارت آپ

هم��ه مردم به یک اندازه زمان خالی ندارند. بس��یاری از 
افراد به طور روزمره درگیر مش��کلات زندگی شان هستند 
و در ای��ن می��ان زمان��ی ب��رای برنامه ری��زی و راه اندازی 
یک اس��تارت آپ باق��ی نمی ماند. این امر ش��مار بالایی از 
کارآفرینان حرفه ای را از داشتن یک کسب و کار مخصوص 

خودشان باز می دارد. 
یکی از ایده های جذاب در این میان خرید اس��تارت آپ و 
پشت سر گذاشتن دردسرهای اولیه در زمینه راه اندازی شان 
است. این امر انگیزه بسیاری از افراد برای فعالیت به عنوان 
کارآفرین��ان را دوچندان می کند. امروزه بس��یاری از افراد 
برای تاثیرگذاری بر روی مخاطب هدف ش��ان دردسرهای 

زیادی را پشت سر می گذارند. 
اگر ش��ما کارآفرین خ��وش آوازه ای در دنیای کس��ب و 
کار هس��تید و زمان کافی برای راه اندازی یک اس��تارت آپ 
ندارید، دنیا برای شما به آخر نرسیده است. امروزه بسیاری 
از کارآفرینان دارای س��رمایه های مناسب در عمل بر روی 

اس��تارت آپ ها س��رمایه گذاری می کنند. این ام��ر یکی از 
گزینه های جانبی برای خرید استارت آپ محسوب می شود. 
ش��ما با چنی��ن اقدامی درس��ت مثل فرش��ته نجات یک 

استارت آپ خواهید بود. 
امروزه غلب اس��تارت آپ ها با مش��کل تامین مالی مواجه 
هس��تند. بدون تردید هر کسی از س��ختی های پیدا کردن 
یک س��رمایه گذار به خوبی اطلاع دارد. بنابراین ش��ما باید 
به بهترین ش��کل ممکن در این ح��وزه فعالیت نمایید، در 
غی��ر این صورت ش��اید خیلی زود توانای��ی تاثیرگذاری بر 
روی مخاطب هدف تان را از دست بدهید. اگر شما سرمایه 
مناسب برای خرید یک استارت آپ را ندارید، باید به دنبال 
پی��دا کردن راهی برای تامین مالی باش��ید. امروزه بانک ها 
و موسس��ه های مالی خصوصی به کارآفرینان خوش��نام به 
س��ادگی هرچه تمام تر وام می دهند. با این حساب اگر شما 
اس��تارت آپ خوبی مدنظر دارید، به سادگی هرچه تمام تر 

فرصت خریدش را خواهید داشت. 

مهمترین مس��ئله در مورد خرید یک استارت آپ ارزیابی 
ایده اصلی اش اس��ت. ش��ما در اینجا مبلغ قابل ملاحظه  ای 
ب��رای س��رمایه گذاری ب��ر روی ی��ک اس��تارت آپ هزینه 
می کنید. بنابراین اگر طرح موردنظر شکس��ت بخورد، تمام 
پس اندازه��ای ش��ما و همچنین وام ه��ای دریافتی از بین 
می رود. اینطوری ش��ما با مبلغ بسیار زیادی بدهی در بازار 
تنها خواهید ماند. بنابراین پیش از خرید یک اس��تارت آپ 

حتما با کارشناسان مطمئن مشورت نمایید. 
کاهش ریسک های کارآفرینی

وقتی شما یک استارت آپ را ایجاد می کنید، هزینه بسیار 
زیادی برای راه اندازی اش متحمل خواهید ش��د. بسیاری از 
کارآفرین��ان در چنین زمان هایی ب��ه طور قابل ملاحظه ای 
در ش��رایط ناگواری قرار می گیرند. ریسک های بالا همیشه 
امکان کاه��ش کیفیت کاری را به هم��راه دارد. همچنین 
دغدغه های ذهنی شما نیز به طور قابل ملاحظه ای افزایش 
پیدا خواهد کرد. بنابراین شاید خرید یک استارت آپ برای 
دور زدن ریس��ک های ابتدایی ایده بدی نباش��د. البته شما 
در اینجا از کسی سوءاس��تفاده نمی کنید، بلکه با پرداخت 
هزین��ه بیش��تر و خری��د یک اس��تارت آپ از مش��کلات و 

ریسک های اولیه آن رها می شوید. 
ب��دون تردی��د راه ان��دازی ی��ک اس��تارت آپ ع��لاوه بر 
ریس��ک های بس��یار زی��اد، دارای مزیت هایی نیز هس��ت. 
کارآفرینان��ی که در ای��ن حوزه فعالی��ت می کنند، به طور 
معم��ول مهارت ه��ای بالای��ی در زمینه مدیری��ت زمان و 
همچنین بهبود ارتباطات ش��ان در بازار پیدا می کنند. این 
ام��ر اهمیت بس��یار زیادی برای آینده کاری ش��ما خواهد 
داش��ت. با این حال ش��هرت منفی ناش��ی از شکست یک 
اس��تارت آپ در بسیاری از مواقع مشکلات زیادی به همراه 
خواهد داش��ت. ش��ما در چنین مواقعی به س��ختی امکان 
بلندش��دن و راه اندازی دوباره یک کس��ب و کار را خواهید 
داش��ت. بنابراین باید توجه زیادی به دردس��رهای ناشی از 

شکست در دنیای کارآفرینی داشته باشید. 
خری��د اس��تارت آپ ب��ا س��رمایه ای مناس��ب همیش��ه 
اس��ترس های اولی��ه را به ط��ور قابل ملاحظ��ه ای کاهش 
می دهد. شما با چنین کاری به بهترین شکل ممکن امکان 
تاثیرگذاری بر روی مش��تریان را پیدا می کنید. بسیاری از 
برندها در راس��تای تاثیرگذاری مناس��ب بر روی مخاطب 
ه��دف به دنبال راهکارهای هرچه س��اده تر ب��رای ورود به 
بازار هس��تند. یکی از راهکارهای ساده و بی دردسر در این 
میان خرید اس��تارت آپ است. البته ش��ما باید زمان بندی 
درس��تی برای خرید یک استارت آپ داشته باشید، در غیر 
این صورت ش��اید قیمت استارت آپ موردنظر به طور قابل 
ملاحظ��ه ای افزایش پیدا کن��د. در آن صورت دیگر امکان 

خرید استارت آپ موردنظر فراهم نخواهد شد. 
ایجاد

یک��ی از ضرب المثل های قدیمی در دنیای کس��ب و کار 
»تکامل به جای انقلاب« اس��ت. ای��ن اصطلاح کاربردهای 
بس��یار زیادی از نقطه نظ��ر راه اندازی کس��ب و کار دارد. 
بس��یاری از اس��تارت آپ ها با ایده ه��ای بس��یار نوآورانه و 
انقلابی وارد بازار می ش��وند. ش��اید این امر جذابیت بسیار 
زیادی برای کارآفرینان داش��ته باش��د، اما در اغلب اوقات 
ایده های موردنظر با شکس��ت رو به رو می شوند. دلیل این 
امر اهمیت تکامل ایده های قبلی در دنیای کس��ب و کار به 
جای ایج��اد انقلابی در عرصه فناوری اس��ت. اغلب اوقات 
چنین انقلاب هایی به ندرت روی می دهد. همچنین افرادی 
که انقلاب های بزرگ در عرصه کس��ب و کار را ساماندهی 
می کنند، افراد به ش��دت ماهر و متخصص هس��تند. شاید 
ش��ما مهارت بالایی در زمینه کسب و کار داشته باشید، اما 

اینکه یکی از چهره هایی باشید که توانایی ایجاد انقلاب در 
دنیای کسب و کار را داشته باشد، بسیار بعید است. 

توصی��ه م��ا درب��اره خری��د اس��تارت آپ به ط��ور قابل 
ملاحظه ای بر روی تکامل ایده دیگران تمرکز دارد. شما با 
خرید یک اس��تارت آپ خودتان را درگیر تکامل یک ایده از 
قبل پردازش ش��ده می کنید. این امر شاید در نگاه نخست 
بسیار خسته کننده به نظر برسد، اما در بلندمدت شما را به 
بهترین شکل ممکن در کانون توجه مشتریان قرار می دهد. 
مش��تریان در بازار همیش��ه به دنب��ال محصولات کاملا 
جدید نیستند. گاهی اوقات به روز رسانی یک ایده قدیمی 
به اندازه کافی برای مش��تریان جذابیت ب��ه همراه خواهد 
داش��ت. بنابراین ش��ما با خرید یک اس��تارت آپ و توسعه 
ای��ده اش به بهترین ش��کل ممکن امکان تبدیل ش��دن به 

برندی بزرگ و مشهور را خواهید داشت. 
بسیاری از برندها در بازار همیشه به دنبال بهبود و به روز 
رسانی محصولات شان هستند. شما باید از همین الگو برای 
خرید اس��تارت آپ اس��تفاده نمایید. اینطوری شما به جای 
اینکه ریس��ک معرفی یک محصول یا ایده انقلابی در بازار 
را متحمل ش��وید، امکان بهبود ایده های قبلی و اس��تفاده 
از مزی��ت آن را پی��دا خواهید کرد. این امر ش��اید در نگاه 
نخس��ت جذابیت زیادی نداش��ته باش��د، اما در عوض ایده 

بسیار مطمئنی برای موفقیت در بازار محسوب می شود. 
وقتی مهارت های شما بیشتر به درد توسعه می خورد 

تا تاسیس
تاسیس یک کسب و کار تازه همیشه نیازمند مهارت های 
خاصی است. اگر ش��ما بدون توجه به این نکته وارد حوزه 
راه اندازی استارت آپ ش��وید، خیلی زود با شکست مواجه 
می شوید. گاهی اوقات مهارت های یک فرد به جای انطباق 
با ایجاد یک چیز تازه با توسعه ایده ای از قبل پردازش شده 
سازگاری دارد. در این صورت راه اندازی کسب و کار تازه از 
سوی چنین فردی به هیچ وجه ایده مناسبی نخواهد بود. 
ش��ما پیش از تصمیم گیری برای راه اندازی استارت آپ یا 
خرید یک نمونه به نسبت موفق باید درباره مهارت های تان 
به خوبی فکر کنید. اگر ش��ما فردی هستید که هماهنگی 
بالایی با توس��عه امور مختلف دارید، خرید یک استارت آپ 
ایده بس��یار خوبی خواهد بود. ش��ما در این صورت امکان 
توسعه استارت آپ تان به ساده ترین شکل ممکن را خواهید 
داشت. بسیاری از افراد در چنین شرایطی به بهترین شکل 
ممکن به دنبال همکاری با تیمی موفق برای توس��عه یک 
اس��تارت آپ هستند. اگر ش��ما تیم خوبی در کنار خودتان 
دارید، هیچ مانعی برای تامین س��رمایه و خرید استارت آپ 

پیش روی تان نخواهد بود. 
بس��یاری از افراد در زمینه راه اندازی یا خرید استارت آپ 
به مهارت های خودش��ان هیچ توجهی ندارند. این امر اغلب 
اوقات مشکلات بس��یار زیای برای کسب و کارها به همراه 
خواهد داشت. بنابراین شما باید عملکرد خوبی از خودتان 

در این حوزه نشان دهید. 
افس��انه راه ان��دازی اس��تارت آپ و درج نام ت��ان در میان 
بزرگان کس��ب و کار همیش��ه ایده جذابی نیست. اگر شما 
مهارت و فرصت لازم برای توسعه یک استارت آپ را دارید، 

هیچ دلیلی برای ممانعت از خریدش وجود ندارد. 
پیدا کردن فرصتی طلایی

گاهی اوقات خرید یک اس��تارت آپ مثل فرصتی طلایی 
پیش روی ش��ما ق��رار دارد. در این ص��ورت اگر به فرصت 
موردنظ��ر پش��ت کنید، ش��اید دیگر هرگز شانس��ی برای 
بازیابی اش نداش��ته باش��ید. اگر ش��ما در یک حوزه کاری 
مه��ارت بالای��ی دارید و یک��ی از اس��تارت آپ های نوپا در 
آن حوزه را بس��یار خوب و دارای آینده ای روش��ن ارزیابی 
می کنید، نباید حتی ی��ک لحظه هم به خودتان تردید راه 
دهید. ش��ما با خرید چنین اس��تارت آپی به بهترین شکل 
ممک��ن امکان تاثیرگ��ذاری بر روی مخاط��ب هدف تان را 
خواهی��د داش��ت. بنابراین نباید منتظر هی��چ نکته جانبی 

باشید. 
خرید استارت آپ درس��ت مثل راه اندازی یک نمونه تازه 
دارای شک و تردیدهای زیادی است. اگر شما در این میان 
یک تیم مناسب در کنار خودتان داشته باشید، نظرخواهی 
از آنها بس��یاری از مشکلات تان را حل و فصل خواهد کرد. 
بنابراین ش��ما باید به بهترین ش��کل ممکن در تلاش برای 
استفاده امکانات دور و اطراف تان باشید، در غیر این صورت 
ش��اید با تصمیمی غیرمنطقی تمام پل های موفقیت پیش 

روی تان را خراب کنید. 
ورود بی عیب و نقص به عرصه رقابت

ش��روع یک رقابت با یک استارت آپ از نقطه صفر بسیار 
سخت و حتی عذاب آور است. وقتی شما فرصت خرید یک 
استارت آپ یا دست کم مشارکت در آن را دارید، چرا باید به 
سراغ راه اندازی آن با کلی دردسر بروید. بدون تردید گاهی 
اوقات شما آنقدر ایده خوبی دارید که راه اندازی استارت آپ 
با تمام سختی های آن بدل به امر ساده می شود. با این حال 

چنین امری بسیار نادر است. 
اگر ش��ما قص��د ورود بی عیب و نقص ب��ه عرصه رقابت 
را داری��د، بای��د بهتر از ه��ر زمان دیگ��ری در تلاش برای 
س��رمایه گذاری بر روی یک استارت آپ با آینده ای تضمین 
شده داشته باشید. اگر شما تجربه مناسبی در دنیای کسب 
و کار داشته باشید، تشخیص اینکه کدام استارت آپ دارای 
آینده ای عالی اس��ت، کار س��ختی نخواهد بود. شما با اتکا 
به مهارت تان در این حوزه امکان انتخاب یک اس��تارت آپ 
مناس��ب و س��پس س��رمایه گذاری بر روی آن را خواهید 

داشت. 
بی ش��ک ورود به عرصه کس��ب و کارآفرینی همیشه امر 
دشواری محسوب می شود. درست به همین خاطر بسیاری 
از کارآفرین��ان در این عرصه مش��کلات زیادی پیش روی 
دارند. اگر ش��ما در دوراهی میان راه اندازی اس��تارت آپ یا 
خرید آن گیر کرده اید، توصیه های مورد بحث در این مقاله 

کمک شایانی به شما خواهد کرد. 
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بررسی 7 دلیل برای خرید استارت آپ

چه زمانی خرید استارت آپ بهتر از راه اندازی اش است
چطور مشتریان وفادار برای برندتان پیدا کنید؟

به قلم: جاناتان ریف
کارشناس مدیریت کسب و کار

ترجمه: علی آل علی

جلب نظر مش��تریان در بازار رقابتی کنونی کار س��اده ای نیست. اگر یک برند قصد پیدا کردن مشتریان 
وفادار در این شرایط را داشته باشد، کارش از آن چیزی که هست که دشوارتر خواهد شد. شما در بازار به 
طور کلی دو راه برای فروش محصولات تان دارید. راهکار نخس��ت پیدا کردن مشتریان تازه به طور مداوم 
است. این امر مزایای بسیار زیادی برای برندها دارد و امکان مواجهه با مشتریان متفاوت را فراهم می کند. 
با این حال اگر راهکار دوم که شامل حفظ مشتریان و تبدیل شان به خریداران وفادار در این فرآیند لحاظ 

نشود، هیچ دستاورد مهمی برای برندها باقی نخواهد ماند. 
برند ش��ما برای موفقیت در بازار کنونی چاره ای به جز جس��ت وجوی مشتریان تازه در کنار تلاش برای 
حفظ مشتریان قدیمی اش ندارد. این امر به طور معمول تحت عنوان پروژه ایجاد مشتریان وفادار شناخته 
می ش��ود. هدف اصلی در این مقاله بررس��ی چنین نکته ای به منظور بهبود وضعیت برندهاست. در ادامه 

برخی از مهمترین تکنیک ها برای جلب وفاداری مشتریان در بازار را مورد بررسی قرار خواهیم داد. 
ایجاد انجمن آنلاین

مش��تریان ش��ما برای اینکه به طور مداوم خریدشان را تکرار کنند، باید احساس نزدیکی بالایی به شما 
داش��ته باش��ند. شاید ش��ما با ارائه خدمات اساسی کسب و کار امکان جلب نظر مش��تریان تازه را داشته 
باشید، اما جلب وفاداری شان در گرو ایجاد رابطه ای عمیق و نزدیک با آنهاست. تحقق این هدف به بهترین 
ش��کل ممکن با ایجاد یک انجمن آنلاین برای مشتریان صورت می گیرد. اینطوری مشتریان امکان تعامل 

مستقیم با برند شما و همچنین گپ و گفت با دیگر مشتریان را خواهند داشت. 
بس��یاری از برندهای بزرگ برای حفظ مشتریان ش��ان علاوه بر ایجاد چنین انجمن هایی اقدام به ارائه 
تخفیف های گس��ترده برای مشتریان شان هم می کنند. این امر نقش مهمی در بهبود وضعیت برندها ایفا 
می کند. بنابراین اگر شما به دنبال جلب وفاداری مشتریان هستید، هرگز تخفیف های مناسب را فراموش 

نکنید. 
کیفیت محصولات و خدمات جانبی را فراموش نکنید

یک برند با کیفیت محصولات و خدمات جانبی اش امکان تاثیرگذاری بر روی مشتریان را دارد. بنابراین 
اگر ش��ما در این حوزه عملکرد مناس��بی از خودتان نشان ندهید، هرگز شانسی برای تاثیرگذاری بر روی 
مش��تریان نخواهید داش��ت. وقتی کیفیت محصولات ش��ما پایین باشد، مش��تریان هیچ تعارفی در بیان 
اعتراض شان در شبکه های اجتماعی نخواهند داشت. این امر شهرت منفی قابل ملاحظه ای برای کسب و 
کارتان به همراه دارد. اغلب اوقات بازیابی اعتبار سابق پس از انتقادات گسترده مشتریان در بازار امر بسیار 

دشواری است. پس شما از همان گام اول باید کارتان را با دقت تمام جلو ببرید. 
اس��تفاده از نظرات مش��تریان و همچنین عملکرد برندهای رقیب برای بهبود کیفیت خدمات برند امر 
مهمی محسوب می شود. امروزه برخی از برندها در این حوزه عملکرد حیرت انگیزی دارند. دلیل موفقیت 
برندهای بزرگ در این رابطه ایجاد یک تیم حرفه ای برای تعامل با مشتریان است. اینطوری شما می توانید 

اول از همه نسبت به انتظارات و خواسته های مشتریان اطلاع پیدا کنید. 
خدمات پس از فروش را بهتر کنید

خدمات پس از فروش یکی از معیارهای اصلی داوری مشتریان درباره یک برند است. اگر شما خدمات 
مناسبی در این حوزه نداشته باشید، خیلی زود مشتریان شما را کنار خواهند گذاشت. بنابراین شما علاوه 
بر تلاش برای تولید محصولات مناسب باید در تلاش برای ارائه خدمات پس از فروش بهتر نیز باشید، در 

غیر این صورت حتی بهترین محصول شما هم در بازار طرفداری پیدا نخواهد کرد. 
معیار اصلی برای داوری درباره کیفیت خدمات پس از فروش مش��تریان هس��تند. بنابراین شما باید به 
طور مس��تقیم س��راغ مشتریان بروید. اگر مشتریان شما در این رابطه عملکرد شما را تایید نمایند، امکان 
ادامه روند کنونی فراهم خواهد بود، در غیر این صورت ش��ما باید تجدیدنظر اساس��ی در نحوه فعالیت تان 

صورت دهید. 
شفافیت در شبکه های اجتماعی

عملکرد برند شما باید همیشه شفاف و دقیق باشد، در غیر این صورت شانسی برای جلب نظر مشتریان 
نخواهید داش��ت. بس��یاری از برندها برای تعامل با مش��تریان از ش��بکه های اجتماعی استفاده می کنند. 
چنین پلتفرم هایی یکی از بهترین ابزارهای تعاملی در دنیا محسوب می شود. شما همانطور که برای بیان 
جزییات عملکردتان از ش��بکه های اجتماعی اس��تفاده می کنید، باید به فکر دریافت نظرات و پیشنهادات 

مشتریان هم باشید. 
امروزه مش��تریان به برندهایی که اهمیتی به نظرات ش��ان نمی دهند، روی خوش نش��ان نخواهند داد. 
بنابراین ش��ما باید همیش��ه چنین نکته مهمی را مدنظر داشته باشید، در غیر این صورت خیلی زود بدل 

به برندی کلیشه ای برای مشتریان خواهید شد. 
طراحی یک برنامه دقیق برای جلب وفاداری مشتریان

شما پس در گام پایانی برای جلب وفاداری مشتریان باید یک برنامه یکپارچه طراحی کنید. این برنامه 
تمام اقدامات جزئی ش��ما در ارتباط با مش��تریان را مدیریت خواهد کرد. اینطوری ش��ما همیش��ه امکان 
ارزیابی عملکردتان و س��نجش میزان نزدیک ش��دن به هدف نهایی را خواهید داش��ت. اش��تباه برخی از 
برندها تلاش برای جلب وفاداری مشتریان بدون هرگونه محاسبه قبلی است. چنین امری شما را در کانون 
انتقادات مشتریان قرار می دهد. بنابراین باید همیشه یک برنامه دقیق برای پیشبرد کارتان داشته باشید.

به روز رس��انی مداوم برنامه جلب وفاداری مش��تریان از طراحی اولیه آن هم مهمتر است. بنابراین شما 
باید هر چند وقت یک بار برنامه موردنظر و تکنیک های مورد اس��تفاده تان را به طور کامل مورد ارزیابی 
انتقادی قرار دهید. این امر شما را همیشه جزو برندهای محبوب در بازار قرار خواهد داد. اینطوری دیگر 

مشتریان همیشه برای خرید اول به سراغ شما خواهند آمد. 
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